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Møteinnkalling  
 

Utvalg Dato Sted 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 kl. 18:00 Asker rådhus 

 

Merknad 

Eventuelle forfall må meldes på e-post: 

Politisk.sekretariat@asker.kommune.no 

Vararepresentanter møter etter nærmere beskjed fra møtesekretær 

Befaring, avreise/oppmøte Asker rådhus for felles transport kl. 14.15 

Befaringsprogram sendt i egen innkalling 

Utvalgsmøte i formannskapssalen 
 
Tema/presentasjoner: 

• Temaplan Samferdsel 
• Hytterenovasjon, innføring av oppsamlingssystem 

Sakskart  

Saker til behandling 

17/23 23/05665-1 Godkjennelse av protokoll i Utvalg samfunnstjenester 
23.03.2023 godkjennes slik den foreligger 

18/23 23/00293-1 Vedlikeholdsplan for kommunale brygger 

19/23 23/04431-1 Stasjoner for tømming av kloakk fra fritidsbåter 

20/23 23/02462-1 Bærekraftig idrett 

mailto:Politisk.sekretariat@asker.kommune.no
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21/23 20/30386-15 Evaluering mikromobilitet 

22/23 23/05641-3 76/1 - Søknad om omdisponering av dyrka jord til oppføring 
av kårbolig 

23/23 23/04233-4 Handlingsprogram 2024-2027 - innspill og prioriteringer fra 
hovedutvalg samfunnstjenester 

Referatsaker 

 

 

Asker, 17.04.2023 
Elisabeth Holter-Schøyen 
Leder i utvalg 
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Møteprotokoll 
 

Utvalg for samfunnstjenester 

Dato Tid Sted 
27.04.2023 18:00 – 21:55 Asker rådhus 

 

Møtet ble ledet av Elisabeth Holter-Schøyen, V 

Til stede:  

Funksjon Navn Møtte for 

Leder i utvalg Elisabeth Holter-Schøyen 
(V) 

 

Nestleder Stig Wettre-Johnsen (H)  
Utvalgsmedlem Trond Jerve (H)  
Utvalgsmedlem Inger Johanne Aaby (Sp)  
Utvalgsmedlem Roar Arne Skryseth (H)  
Utvalgsmedlem Kåre Johnny Møllerhagen 

(H) 
 

Utvalgsmedlem Kirsti Kierulf (H)  
Utvalgsmedlem Trude Nygård Evensen (A)  
Utvalgsmedlem Svein Hillestad (A)  
Utvalgsmedlem Emelie Spjuth-Haldorsen 

(MDG) 
 

Utvalgsmedlem Jon Gustav Kirkerud (MDG)  
Utvalgsmedlem Espen Hansen Aspås (FrP)  
Utvalgsmedlem Kjersti Tollersrud Omejer (H)  
   
 

Forfall: 0   

    

Det var ingen merknader til innkallingen eller habilitet 

Møtet ble satt med 13 medlemmer til stede. 
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Fra administrasjonen møtte: 

Direktør Ragnar Sand Fuglum 

Protokollfører Ellen Gangnæs 

 

Saksliste Side 

Saker til behandling 

17/23 23/05665-1 Godkjennelse av protokoll i Utvalg samfunnstjenester 
23.03.2023 godkjennes slik den foreligger 

2 

18/23 23/00293-1 Vedlikeholdsplan for kommunale brygger 3 

19/23 23/04431-1 Stasjoner for tømming av kloakk fra fritidsbåter 4 

20/23 23/02462-1 Bærekraftig idrett 6 

21/23 20/30386-15 Evaluering mikromobilitet 7 

22/23 23/05641-3 76/1 - Søknad om omdisponering av dyrka jord til 
oppføring av kårbolig 

8 

23/23 23/04233-4 Handlingsprogram 2024-2027 - innspill og prioriteringer 
fra hovedutvalg samfunnstjenester 

10 

Referatsaker 

    

 

Saker til behandling 

17/23 Godkjennelse av protokoll i Utvalg samfunnstjenester 23.03.2023 
godkjennes slik den foreligger 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 17/23 
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Leders forslag til vedtak:  

 

1. Protokollen fra møte i Utvalg samfunnstjenester 23.03.2023 godkjennes slik den 
foreligger 

 

 

Behandling 

Innstillingen ble enstemmig vedtatt 

Vedtak  

1. Protokollen fra møte i Utvalg samfunnstjenester 23.03.2023 godkjennes slik den 
foreligger 

 

[Lagre vedtak]  

 

 

18/23 Vedlikeholdsplan for kommunale brygger 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 18/23 
 

Kommunedirektørens forslag til vedtak:  

 

1. Kommunedirektørens forslag til vedlikehold av kommunale brygger sendes på 
offentlig høring i 6 uker. 

2. Det fremmes egne saker for vurdering av Tofte og Filtvet brygger høsten 2023. 
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Behandling 

Rådgiver Per Steine besvarte spørsmål. 

Forslag fremmet av Espen Hansen Aspås, FRP til nytt punkt 1 punkt 2 og punkt 3: 

Punkt 1: Kommunedirektørens forslag til vedlikehold av kommunale brygger 
iverksettes for å sikre fremdrift. 

Punkt 2: Det fremmes egne saker for vurdering av Tofte og Filtvet brygger før 
sommeren 2023. 

Punkt 3: Nytt kaianlegg på Sætre prioriteres først av prioritet 1 kategorien, dette for å 
forberede anlegg for mottak av hurtigbåt/pendlerbåt. Det rapporteres på fremdrift i 
fremdrift første møte etter sommeren.  

Forslag fremmet av Espen Hansen Aspås, FrP til nye punkter 1. 2 og 3 fikk 1 
stemme og falt, Espen Hansen Aspås, FrP. 

Innstillingen i 2 punkter ble vedtatt mot 1 stemme, Espen Hansen Aspås, FrP. 

  

Vedtak  

1. Kommunedirektørens forslag til vedlikehold av kommunale brygger sendes på 
offentlig høring i 6 uker. 

2. Det fremmes egne saker for vurdering av Tofte og Filtvet brygger høsten 2023. 

 

[Lagre vedtak]  

 

 

19/23 Stasjoner for tømming av kloakk fra fritidsbåter 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 19/23 
 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 
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1. Asker kommune anlegger tømmestasjoner for båtkloakk på Sætre, Slemmestad 
og Holmen. 

2. Det søkes innarbeidet 3 millioner kroner i handlingsprogrammet for 2024-27. 

3. Tømmestasjonene driftes av båthavnene hvor anleggene settes opp. 

 

 

Behandling 

Rådgiver Per Steine besvarte spørsmål. 

Forslag fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H og SP: 

Alternativt punkt 1. Asker kommune anlegger 3 nye tømmestasjoner for båtkloakk. 
Lokasjon avgjøres etter dialog med våre nabokommuner 
 
Nye punkt: 
4. Utvalget ber om å få fremlagt en sak til neste møte som ser på hvordan man kan 
få et likhetsprinsipp for alle 7 tømmestasjoner. Utvalget ber om en juridisk vurdering  
fra kommuneadvokaten på hvordan unngå at kommunen driver konkurransevridende 
virksomhet. 
5. Dersom det ikke kommer nasjonalt forbud i løpet av 2023, skal kommunen 
vurdere et lokalt forbud, gjerne i samarbeid med nabokommuner. 
 

Forslag fremmet av Svein Hillestad, A til nytt punkt 3: 

Tømmestasjonene driftes av Asker kommune hvor anleggene settes opp. 
 

Forslag fremmet av Emelie Spjut, MDG til nytt punkt 4: 

Tømming av kloakk på stasjonene bør være gebyrfritt. 

Forslag fremmet av Svein Hillestad, A til nytt punkt 3 fikk 4 stemmer og falt, Svein 
Hillestad, A, Trude Nygård Evensen, A, Emelie Spjut, MDG og Espen Hansen 
Aspås, FrP. 

Forslag fremmet av Emelie Spjut, MDG til nytt punkt 4, fikk 5 stemmer og falt, Emelie 
Spjut, MDG, Jon Gustav Kirkerud, MDG, Svein Hillestad, A, Trude Nygård Evensen 
og Espen Hansen Aspås, FrP. 
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Forslaget fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H og SP til punkt 
1, 4 og 5 ble enstemmig vedtatt. 

Innstillingens punkt 2 og 3 ble enstemmig vedtatt. 

Vedtak  

1. Asker kommune anlegger 3 nye tømmestasjoner for båtkloakk. Lokasjon 
avgjøres etter dialog med våre nabokommuner 

2. Det søkes innarbeidet 3 millioner kroner i handlingsprogrammet for 2024-27. 

3. Tømmestasjonene driftes av båthavnene hvor anleggene settes opp. 

4. Utvalget ber om å få fremlagt en sak til neste møte som ser på hvordan man 
kan få et likhetsprinsipp for alle 7 tømmestasjoner. Utvalget ber om en juridisk 
vurdering  
fra kommuneadvokaten på hvordan unngå at kommunen driver 
konkurransevridende virksomhet. 

5. Dersom det ikke kommer nasjonalt forbud i løpet av 2023, skal kommunen 
vurdere et lokalt forbud, gjerne i samarbeid med nabokommuner. 

 

[Lagre vedtak]  

 

 

20/23 Bærekraftig idrett 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for medborgerskap 27.04.2023 18/23 
2 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 20/23 
 

Kommunedirektørens forslag til vedtak:  

 

1. Kommunedirektørens redegjørelse om bærekraftig idrett tas til orientering. 
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Behandling 

Rådgivere Bjørn Nordby og Ingrid Drivenes besvarte spørsmål. 

Innstillingen i 1 punkt ble enstemmig vedtatt 

Vedtak  

1. Kommunedirektørens redegjørelse om bærekraftig idrett tas til orientering. 

 

[Lagre vedtak]  

 

 

21/23 Evaluering mikromobilitet 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 21/23 
2 Formannskapet 02.05.2023  
 

 Kommunedirektørens forslag til vedtak:  

1. Evalueringen tas til orientering  

2. Kommunedirektøren går i dialog med Ruter om mulig forlengelse av samarbeid 

3. Ny sak om alternative løsninger legges frem til behandling i neste utvalgsmøte 

 

Behandling 

Rådgiver Mari Gabrielsen besvarte spørsmål 

Forslag fremmet av Espen Hansen Aspås, FrP til alternativt punkt 2: 

Kommunedirektøren legger til rette for at private aktører kan overta denne tjenesten, 
samarbeidet med Ruter avsluttes. 

Forslaget fremmet av Espen Hansen Aspås, FrP til nytt punkt 2, falt mot 5 stemmer,  
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Espen Hansen Aspås, FrP, Kjersti T. Omejer, H, Kirsti Kierulf, H, Trond Jerve, H og 
Kåre Møllerhagen, H. 

Innstillingen punkt 1 og 3 ble enstemmig vedtatt 

Innstillingens punkt 2 ble vedtatt mot 5 stemmer, Espen Hansen Aspås, FrP, Kjersti 
T. Omejer, H, Kirsti Kierulf, H, Trond Jerve, H og Kåre Møllerhagen, H. 

Vedtak  

1. Evalueringen tas til orientering  

2. Kommunedirektøren går i dialog med Ruter om mulig forlengelse av samarbeid 

3. Ny sak om alternative løsninger legges frem til behandling i neste utvalgsmøte 

  

 

[Lagre vedtak]  

 

 

22/23 76/1 - Søknad om omdisponering av dyrka jord til oppføring av kårbolig 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 22/23 
 

Kommunedirektørens forslag til vedtak:  

 

1. Med hjemmel i jordloven §1, jfr. § 9 avslås søknad om omdisponering av dyrka 
jord til oppføring av kårbolig.  

 

 

Behandling 

Rådgiver Silje Klo Hansen besvarte spørsmål. 
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Forslag fremmet til alternativt punkt 1 fra H og Frp: 

1. Utvalg for Samfunnstjenester godkjenner omsøkt omdisponering av dyrka jord 
til oppføring av kårbolig på Gui Gård, jfr. jordlovens §9. 

2. Kårboligen skal ha egen adkomst. Tiltaket skal utformes slik at 
gårdsbebyggelse og landskapets karakter opprettholdes.  

3. En kårbolig i gangavstand til offentlig transport er i tråd med Temaplan Leve 
hele livet for å sikre at kommunens innbyggere bor i egen bolig så lenge som 
mulig.  

Bakgrunn: 

• Kårboligen er foreslått plassert på en stein kolle i utkanten av jordet. Boligen 
har et lite fotavtrykk, og vil bli universelt utformet. 

• Produktiv dyrket mark vil ikke bli berørt. Kårboligen får egen adkomst fra 
Guiveien, og vil bli tilkoblet kommunalt vann og avløp. 

• Kårbolig er et ekstra bolighus på gården og har en lang tradisjon i Norge. Det 
er et viktig ledd for å sikre drift og bosetting på 

• gården i årene fremover. 
• Det planlegges for et generasjonsskifte på Gui gård med egen gårdsdrift., og 

en kårbolig er med i disse planene. Driften skal omfatte bl.a. 
• gress produksjon, grønnsaker, poteter, juletrær og vedproduksjon. Dette vil 

sikre gårdsdriften og bevare gårdsmiljøet, noe som er viktig for å overholde 
• Asker kommunes plan om å opprettholde og styrke eksisterende gårdsdrift. 

 

Forslaget fremmet av Kirsti Kierulf, H på vegne av H og FrP mot innstillingen ble 
vedtatt med 7 stemmer, Kirsti Kierulf, H, Stig Wettre-Johnsen, H, Trond Jerve, H, 
Roar Arne Skryseth, H, Kåre J. Møllerhagen, H, Kjersti T. Omejer, H og Espen 
Hansen Aspås, FrP. 

Vedtak  

1. Utvalg for samfunnstjenester godkjenner omsøkt omdisponering av dyrka jord til 
oppføring av kårbolig på Gui Gård, jfr. Jordlovens §9.  

2. Kårboligen skal ha egen adkomst. Tiltaket skal utformes slik at 
gårdsbebyggelse og landskapets karakter opprettholdes. 

3. En kårbolig i gangavstand til offentlig transport er i tråd med Temaplan Leve 
hele livet for å sikre at kommunens innbyggere bor i egen bolig så lenge som 
mulig. 

 

[Lagre vedtak]  
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23/23 Handlingsprogram 2024-2027 - innspill og prioriteringer fra hovedutvalg 
samfunnstjenester 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 23/23 
 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 

 

1. Følgende tre samfunnsfloker vil kreve særlig prioritering og tverrsektoriell 
innsats i årene fremover for å møte de utfordringene vi står overfor:  

• Ungt utenforskap 
• Demografiutfordringer 
• Klima og natur 

2. Med utgangspunkt i innsatsområdene og strategiene i de vedtatte temaplanene, 
fremmer hovedutvalg for samfunnstjenester følgende innspill til prioriterte 
satsinger eller tiltak i Handlingsprogram 2024-2027 

•  
•  
•  

3. Utvalgets innspill og prioriteringer vurderes i forbindelse med 
kommunedirektørens videre arbeid med forslag til Handlingsprogram 2024-
2027. 

 

 

Behandling 

Direktør Ragnar Sand Fuglum presenterte saken og besvarte spørsmål 

Felles forslag fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H, SP, A og 
MDG: 

HANDLING MOT KLIMAENDRINGER 
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• Sirkulærøkonomi/ombrukssenter/ombruks-lager for bygningsmaterialer  
• Arealeffektivitet  
• Innovative anskaffelser  
• Redusert matsvinn  
• Naturbaserte løsninger (eks. karbonlagring i naturen)  
• Tilgjengelig og kompetent landbrukskontor (og plan og regulering)   

 
NATURMANGFOLD  

• Arealnøytralitet ivaretas i planarbeid (ikke nedbygging av natur og matjord)  
• Arealregnskap  
• Vern av naturområder utvides  
• Naturrestaurering gjennomføres  
• Kunnskap om hensynsfull ferdsel i inn- og utmark   

 
VANN OG VANNMILJØ  

• Tiltak for ren Oslofjord (og Drammensfjorden) 
• Anleggene på vannbehandling, avløpsrensing, reservevannforsyning og 

overføringsledninger oppgraderes   
• Høy fornyingstakt på vann og avløpsledninger, hhv 1,4 og 1,6 %  

 
EIENDOM  

• Verdibevarende vedlikehold av bygg og uteområder  
• Energiøkonomisering  
• Universell utforming  

 
SAMFERDSEL 

• Sikker og forutsigbar fremkommelighet  
• Tiltak for å redusere transportbehovet 
• Trafikksikkerhet, og prioritering av myke trafikanter 

  
Innspill og medvirkning   
Hensynta innspill fra dialogmøter og øke mulighet for innbyggerinitiativ i planlegging 
av relevante oppgaver. Stikkord: tidlig involvering, kunnskapsutveksling, søke 
klimaoptimale løsninger 

Innspill til saken fremmet av Trude Nygård Evensen, A: 

• Styrking av trafikksikkerhetstiltak, særlig skoleveier 
• Styrking av tiltak for å sikre og utvide allmennhetens tilgang til strandsonen 
• Styrke arbeidet med å gjøre friluftsområder og turstier mer tilgjengelig for 

bevegelseshemmede 
• Forlenge kyststien og merke flere sammenhengende turstier, sykkelløyper, 

herav «smutt» gjennom boligstrøk frem mot friluftsområder  
• Solstrøm, 25% økt energieffektivitet og bygg med bergvarmepumpe bør bli 

standard på alle kommunale bygg i Asker innen 2030. 
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Innstillingens punkter ble enstemmig vedtatt. 

Felles forslag fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H, SP, A og 
MDG til innspill til punkt 2 ble enstemmig vedtatt. 

Innspill til saken fremmet av Trude Nygård Evensen, A følger saken 

Vedtak  

1. Følgende tre samfunnsfloker vil kreve særlig prioritering og tverrsektoriell 
innsats i årene fremover for å møte de utfordringene vi står overfor:  

• Ungt utenforskap 
• Demografiutfordringer 
• Klima og natur 

2. Med utgangspunkt i innsatsområdene og strategiene i de vedtatte temaplanene, 
fremmer hovedutvalg for samfunnstjenester følgende innspill til prioriterte 
satsinger eller tiltak i Handlingsprogram 2024-2027 

Handling mot klimaendringer 

• Sirkulærøkonomi/ombrukssenter/ombruks-lager for bygningsmaterialer 
• Arealeffektivitet 
• Innovative anskaffelser 
• Redusert matsvinn 
• Naturbaserte løsninger (eks. karbonlagring i naturen) 
• Tilgjengelig og kompetent landbrukskontor (og plan og regulering) 

Naturmangfold 
• Arealnøytralitet ivaretas i planarbeid (ikke nedbygging av natur og 

mangfold) 
• Arealregnskap 
• Vern av naturområder utvides 
• Naturrestaurering gjennomføres 
• Kunnskap om hensynsfull ferdsel i inn- og utmark 

Vann og vannmiljø 

• Tiltak for ren Oslofjord (og Drammensfjorden) 
• Anleggene for vannbehandling, avløpsrensing, reservevannforsyning og 

overføringsledninger oppgraderes 
• Høy fornyingstakt på vann og avløpsledninger, hhv 1,4 og 1,6 % 

Eiendom 
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• Verdibevarende vedlikehold av bygg og uteområder 
• Energiøkonomisering 
• Universell utforming 

Samferdsel 

• Sikker og forutsigbar fremkommelighet 
• Tiltak til å redusere transportbehovet 
• Trafikksikkerhet, og prioritering av myke trafikanter 

Innspill og medvirkning 

Hensynta innspill fra dialogmøter og økte mulighet for innbyggerinitiativ i 
planlegging av relevante oppgaver. Stikkord: tidlig involvering, 
kunnskapsutveksling, søke klimaoptimale løsninger. 

3. Utvalgets innspill og prioriteringer vurderes i forbindelse med 
kommunedirektørens videre arbeid med forslag til Handlingsprogram 2024-
2027. 

 

[Lagre vedtak]  

 

Referatsaker 

• Presentasjon Temaplan Samferdsel/kunnskapsgrunnlaget ved Ingvild 
Hegrenæs 

• Presentasjon HP 2024-27 innspill og prioriteringer ved Ragnar Sand Fuglum 
• Oversendelsesforslag (temaplan eiendom, svart ut av Ragnar Sand Fuglum 
• Spørsmål fra Trude N. Evensen, A om hogsten med asketrær langs 

Drammensveien. Svart ut av Lisbeth S. Fjeldly 
• Spørsmål fra Stig Wettre-Johnsen, H om avhending av oppsamlet urenset 

strøgrus fra vinterens strøing av veiene? Svart ut av Ragnar Sand Fuglum 
• Sommeravslutning for utvalget ved Ragnar Sand Fuglum 
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Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
23/05665-1 Ellen Gangnæs 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
 

Godkjennelse av protokoll i Utvalg samfunnstjenester 23.03.2023 
godkjennes slik den foreligger 

Leders forslag til vedtak: 
 

1. Protokollen fra møte i Utvalg samfunnstjenester 23.03.2023 godkjennes slik den 
foreligger 

 

 

 

 

 

Elisabeth Holter-Schøyen 

Leder i Utvalg samfunnstjenester 

 

 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 

 

 

    



 

  2/2 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/05665 Ellen Gangnæs 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 17/23 
  

Godkjennelse av protokoll i Utvalg samfunnstjenester 
23.03.2023 godkjennes slik den foreligger 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 17/23 

Behandling 

Innstillingen ble enstemmig vedtatt 

Vedtak  

1. Protokollen fra møte i Utvalg samfunnstjenester 23.03.2023 godkjennes slik den 
foreligger 
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Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
23/00293-1 Per Steine 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
 

Vedlikeholdsplan for kommunale brygger 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 
 

1. Kommunedirektørens forslag til vedlikehold av kommunale brygger sendes på 
offentlig høring i 6 uker. 

2. Det fremmes egne saker for vurdering av Tofte og Filtvet brygger høsten 2023. 

 
1. Sammendrag og konklusjon 
Kommunedirektøren har gjennomført en tilstandsanalyse av brygger som er i 
kommunens eie. Stupebrett og små brygger er unntatt. Tilstandsanalysen viser at 
det er en del tiltak som må gjennomføres dersom bryggene fortsatt skal være i god 
stand. Dersom alle tiltak skal utføres, vil dette ha et økonomisk estimat på minimum 
6,3 mill. Da er Tofte og Filtvet brygge unntatt fordi de krever omfattende tiltak og 
kostnadene til dette er ikke beregnet.  

På bakgrunn av kostnadsbildet mener kommunedirektøren at det bør foretas en 
prioritering av bryggene og foreslår at det foretas en årlig avsetning i budsjettet for å 
utføre tiltakene.  

Det foreslås at prioritet 1 er brygger som benyttes til offentlig kommunikasjon, hvor 
det er forpliktelser overfor næringsvirksomhet eller hvor tilstrømningen av gjester er 
særlig stor. Prioritet 2 er brygger som hovedsakelig benyttes av fritidsbåter, og 
prioritet 3 er brygger med kulturell eller historisk verdi og lite trafikk.  

Uavhengig av prioritet vil kommunedirektøren skilte tilstanden dersom den medfører 
fare og nødvendige brygger avstenges.  
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I tillegg til bryggene hvor det må gjøres tiltak, er det fem brygger som er vurdert til 
ikke å ha behov for tiltak.  

Forslag til prioritering vil gi følgende tiltaksliste: 

Brygge Tilstandsgrad Kostnad  

Brygger hvor det ikke trengs tiltak 

Støa 1 0  

Sjøstrand ny 2 0  

Åros, verven 1 0  

Skogsborg 2 1 0  

Holmsbu 3 1 0  

Prioritet 1 

Langåra brygge 1 2 140 000  

Gamle Langåra 2 150 000  

Holmen, 
flytebryggeanlegg 

2 100 000 Eies sammen med Holmen Slipp. Kontrollert 2016 

Holmenskjæret 1 50 000  

Hvalstrand 1 80 000  

Vollen ny 2 70 000 Mindre vedlikehold 

Slemmestad, 
midlertid kai 

 300 000 Strakstiltak er utført 

Filtvet Brygge  Ikke 
innhentet  

Midlertidig forsterket og godkjent for 
sommersesongen 2023. Kostnad for permanent 
reparasjon ikke beregnet 

Sætre 3 1 650 000 Motorisert ferdsel nektes pga. 
konstruksjonssvakhet 
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Prioritet 2 

Langåra brygge 2 2 60 000  

Holmsbu 1 3 620 000  

Skogsborg 1 2 110 000  

Sabeltannbrygga 2 120 000  

Slemmestad 
fergekai 

2 250 000  

Slemmestad 
badebrygge 

2 90 000  

Vollen gammel 1 120 000  

Vollenbukta 1 25 000  

Elnestangen 1 28 000  

Holmsbu 2 2 120 000  

Storsand 2 320 000  

Prioritet 3 

Sjøstrand 
gammel 

3 650 000 Skilt om mangler 

Hval Brygge 3 450 000 Avstengt og skilt 

Leangen brygge 3 450 000 Skilt om mangler 

Tofte brygge  Ikke 
innhentet 

Skilt om mangler. Kostnadene vil bli innhentet i 
eget prosjekt 

Lahellholmen 3 450 000  

 

Kostnadsbildet er kun et overslag og vil kunne endres ved prosjektgjennomgang. 

Prioriteringen betyr at enkelte brygger som er lite brukt og i dårlig forfatning må vente 
på rehabilitering for å være trygge. Dette gjelder først og fremst gamle brygger på 
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Sjøstrand, Hval brygge, Tofte brygge og Lahellholmen hvor kostnadene er store og 
bryggene har behov for omfattende arbeid. I påvente av tilgjengelige midler, vil 
bryggene bli skiltet at de ikke er vedlikeholdt og at det er mangler i konstruksjonen. 

Etter oppgradering vil det bli lagt en plan for inspeksjon, drift og vedlikehold.   

Kommunedirektøren foreslår at plan om rehabilitering av kommunale brygger sendes 
på offentlig høring. 

 

2. Bakgrunn for 
saken/saksopplysninger 
Asker kommune er en 
kommune med lang 
kystlinje og mye aktivitet 
langs kysten. Det er ca. 
15 000 fritidsbåter ved 
siden av badegjester og 
kommersiell båttrafikk. I 
tillegg kommer besøkende 
fra andre kommuner. 

Den kommersielle 
båttrafikken er begrenset til 
Slemmestad og Vollen i 
tillegg til sommerrute som 
går til Filtvet og Langåra. 
Kommunen ønsker flere 
destinasjoner for offentlig 
båttransport, først og 
fremst gjelder dette Sætre, 
men også Tofte er aktuell.  

Kontroll av kaianlegg har hittil vært ivaretatt både av Ruter og av kommunen. Mangel 
på enhetlig kontroll har medført at kommunen ikke har hatt god nok oversikt eller 
jevnlig kontroll av kaianleggene. I 2021 gjennomførte Ruter kontroll av bryggene hvor 
de hadde anløp. Kontrollen viste at Filtvet brygge hadde behov for rehabilitering og 
støtte av fundament dersom den fortsatt skulle være aktuell for båtanløp. Dette ble 
gjennomført våren 2022, og er godkjent ut sesongen 2023.   

For å få en oppdatert tilstand av bryggene bestilte kommunedirektøren gjennomgang 
av alle kommunale brygger høsten 2022 slik at rehabiliteringsbehovet ble synliggjort 
og vedlikeholdsrutiner kunne etableres. Enkelte av bryggene som var kontrollert 
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tidligere ble unntatt. Dette gjaldt blant annet Tofte brygge og Filtvet. Tofte Brygge er i 
svært dårlig forfatning og er avstengt. I 2022 ble det gitt i oppdrag til Prosjekt og 
Utvikling (PRU) å gjennomgå bryggen og vurdere kostnadene ved ny brygge. 
Prosjektet ligger foreløpig på vent, da det ikke er avsatt tilstrekkelig midler. Når det 
gjelder Filtvet ble det etter kontroll i 2022 utført midlertidige sikringstiltak slik at båter 
kunne anløpe kaien. Disse tiltakene vil også gi god nok brygge til at den kan brukes 
av Ruter til sommerrute i 2023, men kostnadene for istandsetting av Filtvet 
permanent er ikke beregnet. Planen er at det skal innhentes kostnadsestimat på 
Tofte og Filtvet brygger i løpet av året, og det foreslås at det gjøres en avsetning i 
Handlingsplanen for 2024 – 27.  

Rambøll, som er en stor aktør og har rammekontrakt på denne type undersøkelser, 
fikk i oppdrag å kontrollere brygger og kaianlegg beregnet på båtanløp og bruk av 
fritidsbåter. Stupebrett og lignende ble ikke undersøkt.  

Undersøkelser ble utført på land og fra sjø med båt samt dykkere der dette var 
nødvendig. Det ble foretatt en visuell kontroll av bryggekonstruksjonens elementer, 
herunder;  

• Betongens tilstand  
• Stålets tilstand  
• Trevirkets tilstand  
• Tilstand på pullerter, rekkverk, skilt, fortøyningsinnfestninger, fender og andre 

gjenstander med permanent tilhørighet til bryggen  
• Bæresystemets tilstand  

Det ble angitt en tilstandsgrad for hver enkelt konstruksjonsdel, samt bryggen som 
helhet. Liten skade/mangel er benevnt TG1 (TilstandsGrad), TG2 er middels 
skade/mangel og TG3 Stor skade/mangel.  

Resultatene fra undersøkelsen og tilhørende oppsamlede data er gjengitt i sin helhet 
i vedlagte rapport. 

Nærmere om prioriteringen 
Kostnadene for å utføre alle tiltakene er store og bør derfor fordeles over flere år, og 
kommunedirektøren mener derfor at det bør være en prioritering av bryggene. 
Samtidig er det viktig at ikke alle prosjektene utføres samtidig slik at vi har ressurser 
til å følge opp. 

Av 27 undersøkte brygger er det 6 brygger som har fått TG3. TG3 betyr imidlertid 
ikke automatisk at bryggen er farlig å bruke, men det må gjøres tiltak som begrenser 
ferdselen på brygga eller gjør folk oppmerksomme på tilstanden.  
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Det foreslås at de kommunale bryggene deles inn i tre grupper som gis prioritering 
fra 1 – 3. Forslag til prioriteringer tar utgangspunkt i bryggenes betydning. I tillegg til 
dette prioriteres enkelte brygger som muligens ikke ville vært prioritert på grunn av 
sin samfunnsnytte, men fordi kostnadene med tiltaket er lave.  

I Sætre blir det anbefalt at adgang for motorisert ferdsel stenges umiddelbart og skilt 
er satt opp. Hval brygge blir anbefalt stengt for ferdsel og sikring er satt opp. På 
Leangen, gamle brygge Sjøstrand og Lahellholmen er det satt opp skilt hvor det 
opplyses om manglende vedlikehold. 

Etter at nødvendige tiltak er gjennomført, vil bryggene bli lagt inn i drift- og 
vedlikeholdssystem som sikrer bryggenes funksjon.  

Prioritet 1 
Kommunaldirektøren foreslår at brygger som benyttes til offentlig båttrafikk og 
næringsvirksomhet prioriteres høyest. I tillegg har bryggene på Hvalstrand, Sjøstrand 
og Holmsbu1 stor betydning lokalt og prioriteres.  

Brygge    Kostnad Begrunnelse 
• Langåra brygge   140 000 Sommerrute 
• Gamle Langåra   150 000 mye bruk 
• Holmen, flytebryggeanlegg  100 000 mye bruk 
• Holmenskjæret     50 000 kommersiell bruk 
• Hvalstrand      80 000 mye bruk 
• Vollen ny      70 000 kommersiell bruk 
• Slemmestad, midlertidig kai 300 000 kommersiell bruk 
• Filtvet Brygge     50 000 kommersiell bruk 
• Sætre 3                    1 650 000 mye bruk 

Samlet          2 590 000 

Prioritet 2 
Som prioritet 2 foreslår kommunedirektøren brygger som har stor betydning for 
fritidsbåter.  

• Langåra brygge 2     60 000 Bruk fritidsbåter  
• Holmsbu 1    620 000 Bruk fritidsbåter 
• Skogsborg 1    110 000 Bruk fritidsbåter 
• Sabeltannbrygga     120 000 Bruk fritidsbåter 
• Slemmestad fergekai  250 000 Bruk fritidsbåter 
• Slemmestad badebrygge    90 000 Badebrygge 
• Vollen gammel   120 000 Bruk fritidsbåter 
• Vollenbukta      25 000 Bruk fritidsbåter 
• Elnestangen      28 000 Bruk fritidsbåter 
• Holmsbu 2    120 000 Bruk fritidsbåter 
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• Storsand    320 000 Bruk fritidsbåter 
Samlet          1 863 000 

Prioritet 3 
Som prioritet 3 foreslår kommunedirektøren brygger som i utgangspunktet har størst 
betydning historisk eller kulturelt.  

• Sjøstrand gammel   650 000 Uten betydning 
• Hval Brygge    450 000 Historisk 
• Leangen brygge   450 000 Historisk 
• Tofte brygge  Ny brygge,  Eget prosjekt, ikke fullfinansiert   
• Lahellholmen    450 000  

Samlet            2 000 000 

Bryggene vil etter at tiltakene er utført, legges inn i forvaltnings-, drifts- og 
vedlikeholdssystemet. 

 

3. Sakens relevans for de tre bærekraftsdimensjonene 
Kollektivtilbud med båt er et svært godt tilbud for å spare miljøet, samtidig som det 
kan påvirke bosettingen i kommunen. Undersøkelse gjort av Det Europeiske 
Miljøbyrået sier at både tog og båt er de minst karbonintensive valgene for motorisert 
transport, og har de laveste utslippene pr. transportert kilometer og enhet.  

I tillegg har gode tilbud ved kysten mye å si for kommunens innbyggere. Asker 
kommune bør derfor opprettholde et godt tilbud til kystaktiviteter som båtliv og 
badeliv. Brygger er en stor del av tilbudet og er ved siden av betydningen for 
kommunikasjon, også viktig som en del av tilbudene til gode strandlokasjoner.  

 

4. Tidligere behandling 
Saken er ikke tidligere behandlet. 

 

5. Kommunedirektørens vurdering 
Langs Askers kyst på 200 kilometer er det et utall brygger i privat eller kommunalt 
eie som har forskjellig bruksområder. Noen er stupebrett, mens andre er bygd for 
bruk av fritidsbåter eller rutebåttrafikk. Kommunen eier 29 brygger som er vurdert, og 
gjennom årene har det vært gjennomført tilstandsanalyser, men ikke samlet for alle 
bryggene.  
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Kommunedirektøren har nå innhentet tilstandsrapport på de 27 største bryggene i 
kommunens eie. I tillegg kommer foreløpig analyse av Tofte og Filtvet brygger som 
viser behov for omfattende tiltak. Tilstandsrapporten av de 27 bryggene viser at 
kostnadene vil ha en ramme på ca. 6,5 mill. kroner, og på bakgrunn av 
kostnadsbehovet samt ressursbruken ved prosjektgjennomføringen, mener 
kommunedirektøren at det må foretas en prioritering av bryggene.  

Brygger som benyttes til offentlig kommunikasjon, enten det er helårsruter eller 
sommerruter, samt kaier som brukes til kommersiell trafikk, bør prioriteres. Det 
samme bør brygger som ligger i områder hvor det er stor aktivitet med badegjester 
eller trafikk fra fritidsbåter. Etter dette bør brygger for fritidsbåter prioriteres og 
deretter brygger som kun har kulturell eller historisk interesse. Av bryggene i kategori 
3 vil også kommunedirektøren gjøre en vurdering av om bryggene skal avvikles. 
Uavhengig av prioriteringen, vil kommunedirektøren sette opp en FDV-plan slik at 
Asker kommune til enhver tid har kontroll på bryggene. 

Bryggene har stor lokal betydning. Kommunedirektøren anbefaler derfor at forslag til 
prioritering sendes på offentlig høring.  

 

Lars Bjerke 
kommunedirektør 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 

 

Vedlegg:  

B-rap-001 - 1350053158 Asker Kommune - Samlerapport tilstandskontroller 
Tofte Filtvet Sætre brygge - Tilstandsvurdering 111125 
Rapport filtvet 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/00293 Per Steine 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 18/23 
  

Vedlikeholdsplan for kommunale brygger 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 18/23 

Behandling 

Rådgiver Per Steine besvarte spørsmål. 

Forslag fremmet av Espen Hansen Aspås, FRP til nytt punkt 1 punkt 2 og punkt 3: 

Punkt 1: Kommunedirektørens forslag til vedlikehold av kommunale brygger 
iverksettes for å sikre fremdrift. 

Punkt 2: Det fremmes egne saker for vurdering av Tofte og Filtvet brygger før 
sommeren 2023. 

Punkt 3: Nytt kaianlegg på Sætre prioriteres først av prioritet 1 kategorien, dette for å 
forberede anlegg for mottak av hurtigbåt/pendlerbåt. Det rapporteres på fremdrift i 
fremdrift første møte etter sommeren.  

Forslag fremmet av Espen Hansen Aspås, FrP til nye punkter 1. 2 og 3 fikk 1 
stemme og falt, Espen Hansen Aspås, FrP. 

Innstillingen i 2 punkter ble vedtatt mot 1 stemme, Espen Hansen Aspås, FrP. 

  

Vedtak  

1. Kommunedirektørens forslag til vedlikehold av kommunale brygger sendes på 
offentlig høring i 6 uker. 
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2. Det fremmes egne saker for vurdering av Tofte og Filtvet brygger høsten 2023. 
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Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
23/04431-1 Per Steine 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
 

Stasjoner for tømming av kloakk fra fritidsbåter 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 
 

1. Asker kommune anlegger tømmestasjoner for båtkloakk på Sætre, Slemmestad 
og Holmen. 

2. Det søkes innarbeidet 3 millioner kroner i handlingsprogrammet for 2024-27. 

3. Tømmestasjonene driftes av båthavnene hvor anleggene settes opp. 

 

1. Sammendrag og konklusjon 
Saken er svar på et verbalvedtak hvor kommunedirektøren ble bedt om å fremme 
sak som vurderer forbud mot tømming av kloakk fra fritidsbåter i egen lokal forskrift. 
Saken skulle i tillegg omhandle hvor det finnes mottaksanlegg i dag, og hvordan flere 
mottaksanlegg kunne etableres og finansieres.  

For å sikre en ren, artsrik og tilgjengelig Oslofjord for alle, er det av 
Miljøverndirektoratet utarbeidet en Helhetlig tiltaksplan for Oslofjorden. Planen 
inneholder en rekke tiltak som skal bidra til at Oslofjorden skal oppnå en god 
miljøtilstand. Ett av tiltakene er å utarbeide en nasjonal forskrift som forbyr utslipp av 
kloakk fra fritidsbåter. Kommunedirektøren ser derfor at det ikke er hensiktsmessig å 
vurdere lokal forskrift. Skal det bli et effektivt forbud, må imidlertid kommunene i 
indre Oslofjord etablere nok tømmestasjoner, og i tiltaksplanen blir kommunene bedt 
om dette. 

Det er i dag tre mottak av kloakk fra fritidsbåter. Det er i Vollen, Leangbukta og Tofte. 
I tillegg er det ett under oppføring i Holmsbu som vil stå ferdig til sesongen 2023.  
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Disse vurderes ikke å være dekkende for hele Asker kommunes kystlinje, og 
kommunedirektøren foreslår derfor at det etableres 3 nye stasjoner, slik at hele 
kystlinjen blir dekket. Disse anleggene legges til Holmen, Slemmestad og Sætre. 

Et anlegg koster anslagsvis 0,5 – 1 mill. kroner å etablere. Ifølge Miljødirektoratet har 
kommunene bare rettslig adgang til å finansiere tjenesten enten på avtalerettslig 
grunnlag, ved at kommunen kan kreve at den enkelte bruker betaler for tjenesten, 
eller ved å finansiere tjenesten over eget budsjett, dvs. ikke over selvkostgebyret. 

Investeringen er stor, og kommunedirektøren foreslår at kommunen finansierer 
anleggene ved at det for budsjettåret 2024 settes av 3 mill. kroner til investeringen. 
Driftskostnadene er i området 10–30.000 kroner pr år og foreslås dekket av 
båtforeningen, enten gjennom avgift fra båtplassene eller brukerbetaling.  

 

2. Bakgrunn for saken/saksopplysninger 
Kommunedirektøren ble i et verbalvedtak i 2022 bedt om å fremme sak som vurderer 
forbud mot tømming av kloakk fra fritidsbåter i egen lokal forskrift. Saken skulle 
omhandle hvor det finnes mottaksanlegg i dag, og hvordan flere mottaksanlegg 
kunne etableres og finansieres.  

I januar 2023 meldte Miljøverndirektoratet (MD) at det skal vurderes et nasjonalt 
forbud mot tømming av kloakk fra fritidsbåter. Kommunedirektøren vurderer derfor at 
det ikke er hensiktsmessig å vurdere lokalt forbud, men vil se på hvor det finnes 
mottaksanlegg i dag og hvordan nye anlegg kan etableres og finansieres slik at 
mottakskapasiteten er til stede.  

I dag bor det rundt 1,6 millioner mennesker rundt Oslofjorden, det er trangt om 
plassen og arealene er kostbare. Samtidig blir området regnet som et av de mest 
artsrike i hele Norge. Oslofjorden betyr mye for mange, både dyr og mennesker.  
 
Påvirkninger på fjordsystemet i Oslofjorden er langt større enn det økologien kan 
tåle. Tilførsler av nitrogen, fosfor og partikler er høyere enn det fjorden naturlig 
håndterer, med påfølgende algeoppblomstring, tilslamming og blant annet fiske- og 
fugledød som resultat.  
 
Påvirkningen er sammensatt, og for å redusere belastningen på fjorden er det viktig 
å se på alle kildene og mulighetene for å redusere disse. De største 
forurensningskildene er avrenning fra landbruk, utslipp fra kommunalt avløp og avløp 
fra spredt bebyggelse. Sammenlignet med disse kildene er bidraget fra båtkloakk 
relativt beskjedent, men den er urenset og inneholder høye konsentrasjoner av 
næringssalter og organisk materiale. I tillegg inneholder urenset kloakk bakterier o.l. 
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som kan virke sykdomsfremkallende på mennesker og utslippene skjer til 
overflatelaget der effekten på de biologiske systemene er størst.  

Målsettingen er at Oslofjorden skal få god miljøtilstand og være attraktiv for 
friluftslivet slik at enda flere får gode opplevelser knyttet til fjorden. Det er derfor 
utarbeidet en Helhetlig tiltaksplan for Oslofjorden. For å nå delmålet om minst god 
økologisk og kjemisk tilstand, fokuserer planen på følgende innsatsområder: 

• Redusere utslipp av organisk materiale og næringssalter fra kommunalt avløp 
og avløp i spredt bebyggelse  

• Redusere avrenning av næringssalter og jordpartikler fra jordbruksarealer  
• Redusere tilførsler av miljøgifter og marin forsøpling og mikroplast 

 
Planen omfatter 63 tiltak og et av tiltakene er at kommunene oppfordres til å fastsette 
forbud mot tømming av kloakk fra fritidsbåter i lokale forskrifter. Dette tiltaket er 
endret fordi det nå vurderes en nasjonal forskrift. Imidlertid oppfordres kommunene 
til å jobbe med å etablere nye tømmestasjoner for kloakk fra fritidsbåter.  
 
Miljødirektoratets anbefaling er at det bør lages et nasjonalt regelverk med forbud 
mot utslipp av kloakk fra fritidsbåter og det er to alternative forskriftstekster; et 
alternativ med et generelt forbud mot utslipp fra fritidsbåter og et alternativ som 
pålegger ombygging av fritidsbåtene for å hindre utslipp. Alternativet som innebærer 
ombygging, gjelder for de fritidsbåtene som er satt på EØS-markedet fra og med 16. 
juni 1998 og som har toalett om bord. Dette innebærer at det er flere fritidsfartøy som 
vil trenge ombygging dersom toalettene i båtene lovlig skal kunne benyttes. 
Ombyggingen vil i all hovedsak innebære å installere et slangesystem for å kunne 
tømme septiktanken i mottaksanlegg og kostnadene kan være på mellom 10–100 
tusen kroner. 

Regelverk og plikt til nødvendige anlegg 
I dag er det forbud mot utslipp av kloakk innenfor en avstand av 300 meter fra land, 
jfr. Forurensingsforskriften kapittel 23. Noen kommuner har imidlertid innført 
strengere regler for tømming av kloakk. I indre Oslofjord har Nesodden og Vestby 
kommuner forbud mot utslipp og Bærum har forbud mot utslipp av kloakk innenfor 
øyene.  
 
Sverige har siden 2015 hatt et regelverk som forbyr utslipp av kloakk til sjøs.  
Finland har hatt et totalutslippsforbud for fritidsbåter siden 2005.  

Lov om vern mot forurensninger og om avfall (forurensningsloven) fastsetter en 
generell plikt til å unngå forurensning i § 7, og det følger av § 26 at kommunen skal 
sørge for nødvendige anlegg for tømming av avløpsvann fra fritidsbåter. Etter 
forarbeidene skal bestemmelsen forstås slik at den også omfatter kommunens 
ansvar for å etablere tømmeanlegg, og dermed sørge for et tilstrekkelig tilbud for 
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tømming i den grad det er nødvendig. Etter forarbeidene er det kommunen selv som 
må avgjøre i hvilken grad etablering av slike anlegg er nødvendig, ved en vurdering 
av behovet sett i forhold til problemets størrelse lokalt. Kommunen kan etablere 
anlegg selv, eller stimulere til opprettelse av anlegg. Kommunen kan også oppfylle 
plikten ved å samarbeide med andre nabokommuner.  

Kommunens oppgave vil i første rekke bestå av å overvåke situasjonen i kommunen, 
og til løpende vurdere hvorvidt det i havnene foreligger et tilstrekkelig mottakstilbud 
for alle brukerne i kommunen. Dersom det ikke foreligger et tilstrekkelig tilbud, vil 
kommunens selvstendige plikt til å enten selv etablere tømmestasjoner, eller til å 
stimulere andre til å gjøre dette, tre inn.  

Tømmeanlegg i Asker kommune 
I utredningen gjort av Miljødirektoratet og Sjøfartsdirektoratet kommer det fram at det 
er for få og for lange strekninger mellom tømmeanleggene som er etablert i dag. 

I indre Oslofjord har Oslo, Nesodden, Asker, Bærum og Vestby mottaksanlegg for 
kloakk. 
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I Asker er anleggene 
plassert i Leangbukta, 
Vollen og Tofte. I tillegg er 
et anlegg i Holmsbu 
påbegynt og vil stå ferdig til 
sommeren 2023.  
 
Det er vanskelig å anslå 
hva som er tilstrekkelig 
dekning. Imidlertid er det 
klart at det i dag er for stor 
avstand mellom de 
eksisterende 
tømmeanleggene til at et 
forbud mot tømming kan bli 
effektivt. Etter en vurdering 
av hvor båtaktiviteten er 
størst, og tilgjengeligheten 
til anleggene fra sjøen er 
stor, samt tilgjengelig 
infrastruktur, mener 
kommunedirektøren at nye 
tømmeanlegg bør legges på 
Holmen, i Slemmestad og 
Sætre.  
 
Det er naturlig å evaluere 
plasseringen etter noe tid 

for å se om det er tilstrekkelig anlegg. 

Finansiering 
Etter Miljødirektoratets oppfatning har kommunene kun rettslig adgang til å finansiere 
tjenesten enten på avtalerettslig grunnlag, ved at kommunen kan kreve at den 
enkelte bruker betaler for tjenesten når denne benyttes, eller til å finansiere tjenesten 
over eget budsjett, jf. Miljødirektoratet og Sjøfartsdirektoratets vurdering 9.1. 2023 
om Forbud mot utslipp av septik fra fritidsbåter i Oslofjorden. 

De fleste båtforeningene er positive til at det blir etablert septiktømmestasjoner, men 
mener samtidig at dette skal være en kommunal oppgave, jf. høringsinnspill til saken 
om Utleie av areal til småbåthavner på Asker kommunes eiendom (vedtatt i 
kommunestyre 7.3.2023). Båtforeningene fremholder at de ikke har økonomi eller 
kompetanse til å anskaffe og drifte slike anlegg. Kommunedirektøren skriver som 
svar på høringsinnspillet at kravet om tømmestasjoner er et viktig tiltak med tanke på 
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å oppnå en bedre vanntilstand i Oslofjorden, og videre at det er riktig og gir en god 
likebehandling å følge prinsippet om at «forurenser skal betale» også for dette 
området.  

Kommunedirektøren har forståelse for at dette kan være et tungt krav, særlig for de 
mindre båtforeningene. Et anlegg er kostnadsberegnet til mellom 0,5 – 1 mill. kroner 
avhengig av infrastruktur mm. Kostnaden kan legges på brukerne, men 
kommunedirektøren ser at brukerbetaling av investeringen blir høy og dette ikke er 
hensiktsmessig for å få flest mulig til å bruke anleggene. Kostnadene kan også 
legges på båthavnene, men det betyr at noen båthavner får vesentlig større 
kostnader enn andre. Det foreslås derfor at investeringsmidlene belastes 
kommunens budsjett.   

Gjennomføring og kostnader ved drift 
Kostnadene til drift er i størrelsesorden 10–30.000 kroner per år. Ifølge vilkår for leie 
av areal til båtplass vedtatt av kommunestyret 7. mars i år er båthavnene forpliktet til 
å være med på et samarbeid med kommunen for etablering og drift av 
tømmestasjoner for båtkloakk på utvalgte plasser. Driftskostnaden er relativt liten, og 
kommunedirektøren mener at kostnaden skal belastes båthavnene som deretter 
belaster bruker enten via brukerbetaling eller plassleie.  

 

3. Sakens relevans for de tre bærekraftsdimensjonene 
Utslipp av kloakk fra fritidsbåter er en kilde til utslipp av næringsstoffer i tillegg til at 
det kan medføre estetisk forurensing. Det er stor båtaktivitet i Oslofjorden og mange 
båter slipper kloakk urenset i sjøen. Et nasjonalt forbud og god organisering av 
mottak av kloakk er et effektivt hjelpemiddel for å forbedre situasjonen i Oslofjorden.  

Forbud mot tømming av kloakk vil ha økonomiske konsekvenser for båteiere. 
Miljøverndirektoratet vurderer om de i sitt forslag til forbud mot kloakktømming, skal 
forby tømming i fjorden, eller om de skal påby alle båter å bygge for å muliggjøre 
tømming av kloakk. Kostnader til installasjon av anlegg som kan koble seg på 
tømmestasjoner, varierer fra 10–100.000 kroner.  

 

4. Tidligere behandling 
Saken er ikke tidligere behandlet. 

 

5. Kommunedirektørens vurdering 
Livet i Oslofjorden har endret seg dramatisk de siste årene. Torsk forsvinner, koraller 
dør, forskere ser økt algeoppblomstring, tilslamming og stadig flere døde soner med 
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livløst vann. Årsakene som trekkes fram, er ofte overfiske, kloakkutslipp, avrenning 
fra landbruket og tilførsel av miljøgifter. 

Kloakk fra båter utgjør en liten del av utslippet, men det er viktig å gjøre alle tiltak 
som kan bidra til at Oslofjorden blir friskmeldt. Miljødirektoratet vurderer nå nasjonalt 
forbud mot å tømme kloakk fra fritidsbåter, og det er kommunens ansvar å sørge for 
at det er tilstrekkelig med tømmestasjoner slik at forbudet blir effektivt.  

Asker kommune har i dag 4 tømmeanlegg. Kommunedirektøren mener at det må på 
plass tre nye anlegg for at kystlinjen vår skal være godt dekket. Selv om dette 
ansvaret kan løses med avtaler eller brukerbetalinger, mener kommunedirektøren at 
tømmestasjonene skal finansieres gjennom kommunens budsjett og foreslår at det 
avsettes 3 mill. kroner i budsjettet for 2024.  

Det er naturlig at de lokaliseres på Holmen, i Slemmestad og i Sætre slik at brukerne 
har relativ kort vei til anleggene. Ifølge vilkår for leie av areal til båtplass vedtatt av 
kommunestyret 7. mars er båthavnene forpliktet til å være med på et samarbeid med 
kommunen for etablering og drift av tømmestasjoner for båtseptik på utvalgte 
plasser. Drift bør løses av båthavnene, enten ved brukerbetaling eller gjennom leie 
av plass.  

 

Lars Bjerke 
kommunedirektør 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/04431 Per Steine 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 19/23 
  

Stasjoner for tømming av kloakk fra fritidsbåter 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 19/23 

Behandling 

Rådgiver Per Steine besvarte spørsmål. 

Forslag fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H og SP: 

Alternativt punkt 1. Asker kommune anlegger 3 nye tømmestasjoner for båtkloakk. 
Lokasjon avgjøres etter dialog med våre nabokommuner 
 
Nye punkt: 
4. Utvalget ber om å få fremlagt en sak til neste møte som ser på hvordan man kan 
få et likhetsprinsipp for alle 7 tømmestasjoner. Utvalget ber om en juridisk vurdering  
fra kommuneadvokaten på hvordan unngå at kommunen driver konkurransevridende 
virksomhet. 
5. Dersom det ikke kommer nasjonalt forbud i løpet av 2023, skal kommunen 
vurdere et lokalt forbud, gjerne i samarbeid med nabokommuner. 
 

Forslag fremmet av Svein Hillestad, A til nytt punkt 3: 

Tømmestasjonene driftes av Asker kommune hvor anleggene settes opp. 
 

Forslag fremmet av Emelie Spjut, MDG til nytt punkt 4: 

Tømming av kloakk på stasjonene bør være gebyrfritt. 
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Forslag fremmet av Svein Hillestad, A til nytt punkt 3 fikk 4 stemmer og falt, Svein 
Hillestad, A, Trude Nygård Evensen, A, Emelie Spjut, MDG og Espen Hansen 
Aspås, FrP. 

Forslag fremmet av Emelie Spjut, MDG til nytt punkt 4, fikk 5 stemmer og falt, Emelie 
Spjut, MDG, Jon Gustav Kirkerud, MDG, Svein Hillestad, A, Trude Nygård Evensen 
og Espen Hansen Aspås, FrP. 

Forslaget fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H og SP til punkt 
1, 4 og 5 ble enstemmig vedtatt. 

Innstillingens punkt 2 og 3 ble enstemmig vedtatt. 

Vedtak  

1. Asker kommune anlegger 3 nye tømmestasjoner for båtkloakk. Lokasjon 
avgjøres etter dialog med våre nabokommuner 

2. Det søkes innarbeidet 3 millioner kroner i handlingsprogrammet for 2024-27. 

3. Tømmestasjonene driftes av båthavnene hvor anleggene settes opp. 

4. Utvalget ber om å få fremlagt en sak til neste møte som ser på hvordan man 
kan få et likhetsprinsipp for alle 7 tømmestasjoner. Utvalget ber om en juridisk 
vurdering  
fra kommuneadvokaten på hvordan unngå at kommunen driver 
konkurransevridende virksomhet. 

5. Dersom det ikke kommer nasjonalt forbud i løpet av 2023, skal kommunen 
vurdere et lokalt forbud, gjerne i samarbeid med nabokommuner. 
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Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
23/02462-1 Ingrid Drivenes 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for medborgerskap 27.04.2023 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
 

Bærekraftig idrett 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 
 

1. Kommunedirektørens redegjørelse om bærekraftig idrett tas til orientering. 

 

1. Sammendrag og konklusjon 
I forbindelse med Handlingsprogrammet 2023-26 vedtok kommunestyret et 
verbalvedtak om «Bærekraftig idrett», se politisk bestilling kap. 4.0. Bestillingen er, 
kort fortalt, hvordan Asker kommune kan understøtte idretten i arbeidet med 
bærekraftsmålene i idretten, og spesielt med tanke på klimaklok idrett.  

Med dette menes hvordan Asker kommune kan være med å tilrettelegge, 
samarbeide og bidra med eventuelle midler for å hjelpe idretten i sitt arbeid med 
bærekraftsmålene. Det orienteres derfor om hvordan Asker kommune arbeider med 
bærekraftsmålene, og hvilke tiltak som kommer idretten til gode.  

I tillegg redegjøres det for hvordan Norges idrettsforbund og Asker idrettsråd nå 
jobber med bærekraftsmålene.  

 

2. Bakgrunn for saken/saksopplysninger 
2.1 Bærekraftsmålene er forankret i Asker kommune og i idretten  
I dette kapittelet presenteres arbeid med bærekraftsmålene i Norges idrettsforbund, 
Asker idrettsråd og Asker kommune.  
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Norges Idrettsforbund 
Norges idrettsforbund (NIF) utga i april 2020 et kunnskapsgrunnlag om «Idrett og 
bærekraft», se her: Idrett og bærekraft - et kunnskapsgrunnlag. I dette beskrives 
hvordan idretten påvirker bærekraft i dag, og hvordan idretten selv ser at de kan 
påvirke i fremtiden. Kunnskapsgrunnlaget er et utgangspunkt for det videre 
bærekraftsarbeidet i norsk idrett. Den 12.desember 2022 lanserte NIF Norges 
Idrettsforbunds bærekraftstrategi.  
 
Strategiene løfter frem fem strategiske fokusområder hvor idretten har vesentlig 
påvirkning på samfunn og miljø: 
 
1. NIF skal stimulere til livslang idrettsglede og sunn idrett.  
2. NIF skal være en pådriver for grønne idrettsarenaer.  
3. NIF skal fremme ansvarlig ressursbruk i idrettens aktiviteter. 
4. NIF skal sørge for en idrett som er inkluderende. 
5. NIF skal sikre en etisk og fremtidsrettet utvikling av idretten.  

 
Asker idrettsråd (AIR) 
I januar 2023 lanserte AIR sin Handlingsplan for bærekraft. Idrettsrådets arbeid er 
tuftet på Norges idrettsforbunds bærekraftstrategi. AIR har planer om en utrulling av 
ulike bærekraftstiltak i løpet av de neste to årene.   
 
AIR jobber med å etablere fire ulike fokusgrupper med hver sine ansvarsområder. 
Fokusgruppene er 1) Kompetanseheving og informasjonsdeling 2) Samarbeid med 
andre organisasjoner 3) Økonomiske rammer 4) Kommunikasjon og synlighet. 
 
Idrettsrådet ser videre for seg å jobbe videre med følgende temaer: 
 

• Kunnskapsløft og erfaringsdeling 
• Gjenbruk og ombruk av klær (byttedager og panteordninger)  
• Gjenbruk og ombruk av utstyr 
• Låneordninger i egen klubb (i tillegg til BUA sentralt) 
• Sunt kosthold med mindre rødt kjøtt 
• Samkjøring 
• Sykle til trening 
• Kildesortering 
• Plastsmart idrett 

 
Asker kommune 
Det er politisk vedtatt at FNs bærekraftsmål utgjør det overordnede rammeverket for 
utvikling av askersamfunnet. Bærekraftsmålene skal hjelpe oss til å løfte blikket, 
styre i riktig retning og utvikle gode løsninger lokalt som også bidrar globalt. Dersom 
kommunen skal lykkes med å omsette de globale målene i lokal handling og praksis, 
må bærekraftsmålene integreres i all ledelse, planlegging og styring.  
  

https://www.idrettsforbundet.no/tema/idrett-og-barekraft/artikler/kunnskapsgrunnlag-om-idrett-og-barekraft/
https://www.idrettsforbundet.no/tema/idrett-og-barekraft/artikler/norges-idrettsforbund-lanserer-ny-barekraftsstrategi/
https://www.idrettsforbundet.no/tema/idrett-og-barekraft/artikler/norges-idrettsforbund-lanserer-ny-barekraftsstrategi/
https://www.idrettsr%C3%A5d.no/viken/asker/nyheter/vi-starter-barekraftsreisen/
https://www.idrettsforbundet.no/tema/idrett-og-barekraft/
https://www.idrettsforbundet.no/tema/idrett-og-barekraft/plastsmart-idrett/
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Alle styringsdokument i Asker kommune er tuftet på bærekraftsmålene, nedenfor et 
lite utdrag av disse: 

I Kommuneplanens samfunnsdel er det flere mål og strategier som understøtter 
Asker Idrettsråds arbeid med bærekraftsmålene. Det kan blant annet nevnes at 
kommunen skal ha virkemidler, partnerskap og samarbeid på tvers som sikrer en 
bærekraftig utvikling, og tettsteder og lokalsamfunn som er inkluderende, trygge, 
motstandsdyktige og bærekraftige, som er utviklet i god balanse mellom vekst og 
vern. I tillegg skal Asker bekjempe klimaendringene og konsekvensene av disse. 

I Handlingsprogrammet 2023-2026 er det satsningsområder og strategier innenfor 
samarbeid for å nå målene, bærekraftige byer og samfunn, handling mot 
klimaendringene, god helse og god utdanning.  

Strategier for klima og miljø finnes under både bærekraftige byer og samfunn og 
under handling mot klimaendringene. 

Temaplan for medborgerskap 2021-33, vedtatt 13. april 2021 (sak 0020/21), har tre 
innsatsområder; 1) Deltakelse, motivasjon og tilrettelegging, 2) 
Påvirkningsmuligheter og 3) Møteplasser i nærmiljøet. Planen inneholder 12 
strategier som alle i sum handler om å finne gode løsninger slik at kommunen, 
innbyggere, frivilligheter, sosiale entreprenører og næringslivet kan samarbeide for å 
skape et godt liv for alle som bor og jobber i Asker. 

Temaplan fysisk aktivitet, idrett og friluftsliv 2021-33, vedtatt 15. juni 2021 (sak 
0042/21), har tre innsatsområder som alle er forankret i flere av de nevnte 
bærekraftsmålene. De tre innsatsområdene er; 1) Helhetlig stedsutvikling 2) Alle i 
aktivitet og 3) Likeverdige vilkår. De totalt 23 strategiene i temaplanen viser hvordan 
vi skal nå målene. Se strategier på sidene 47, 49 og 50 her. 

Temaplan handling mot klimaendringene ble vedtatt av kommunestyret i Asker den 
15. juni 2021, og innehar følgende seks innsatsområder: 1) Endring, ledelse og 
kommunikasjon 2) Klimasmart mat 3) Bærekraftig forbruk 4) Fremtidsrettede bygg og 
anlegg 5) Grønn mobilitet 6) Naturen som karbonlager. Det er til sammen 29 
strategier knyttet til de ulike innsatsområdene.  
 
2.2 Konkrete prosjekter og tiltak 
Det er på tiltaksnivå man ser resultater av arbeidet med bærekraftsmålene. Noen 
måles vi på, andre tiltak er vanskeligere å måle. Det er en rekke konkrete tiltak Asker 
kommune gjør som har betydning for idretten, både gjennomførte og planlagte. I 
tabellene nedenfor gis det derfor en oversikt over hvilke konkrete prosjekter og tiltak 
vi per i dag kjenner til og som har direkte eller indirekte konsekvens for idretten. 

 

https://www.asker.kommune.no/om-asker-kommune/styring-og-verdier/kommuneplan-2020---2032/kommuneplanens-samfunnsdel/
https://www.asker.kommune.no/om-asker-kommune/styring-og-verdier/handlingsprogram/
https://www.asker.kommune.no/om-asker-kommune/styring-og-verdier/temaplaner-for-asker-kommune/temaplan-for-medborgerskap/
https://www.asker.kommune.no/om-asker-kommune/styring-og-verdier/temaplaner-for-asker-kommune/temaplan-fysisk-aktivitet/
https://www.asker.kommune.no/om-asker-kommune/styring-og-verdier/temaplaner-for-asker-kommune/temaplan-fysisk-aktivitet/
https://pub.framsikt.net/plan/nyeasker/plan-8da44191-b564-4178-8f63-516a675d4666-4210/#/home
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Tiltak Merknader Bærekrafts-
dimensjon 

BUA – gratis utlån av utstyr Jevn økning i antall utlån. I februar 2023 var 
det f.eks.1900 utlånte artikler via BUA. 
Arrangementer der BUA har vært til stede: 
Åpning Omigjen, åpning kunstis Føyka, 
Hurum Cup/Filtvedt Helsetun, skidager 
Hvalstad skole, Barnas skileker Føyka, 
åpning Gleinåsen snøpark, skidag 
Gleinåsen snøpark, skidag Vardåsen 
skisenter, skidag Slemmestad skole og 
Borgenlekene.  

Sosial 
Økonomisk 
Miljø 

Prosjektgruppe Fritidsaktiviteter for 
barn og unge; Utenforskap 

Fremdrift 2023: 
1. Kunnskapsgrunnlag 
2. Kartlegging pris for deltakelse i 

fritidsaktiviteter 
3. Konferanse om utenforskap i frivillige 

organisasjoner. 
Mål: ny modell for arbeid med utenforskap 
og fritidsaktiviteter. 

Sosial 
Økonomisk 

Aktive lokalsamfunn 
(samarbeidsprosjekt skole, 
idrettslag og AIR) 

Totalt over 36 samarbeidsavtaler mellom 
skoler/idrettslag og AIR. I tillegg foreligger 
det intensjonsavtaler. 

Sosial 
Økonomisk 
Miljø 

Sommeraktiviteter for barn og unge  Kr 600 000 tilgjengelig i 2023, og like mye 
fra Bufdir. De lagene som vil tilby 
gratisplasser skal søke aktivitetspotten om 
dette. 
 

Økonomisk 
Sosialt 

Hva skjer i Asker og ViFritid  Digital kalender og aktivitetsoversikt hvor 
frivilligheten (og andre) kan legge 
inn/synliggjøre sine aktiviteter 

Sosialt 

FunFriday Åpne tilbud om fysisk aktivitet for barn og 
unge. Tid avsatt hver 4. fredag til dette i 
Leikvollhallen B, Heggedalshallen, Vollen 
idrettshall. Enkelte fredager også Fun 
Friday i Torvbråten skole idrettshall. 

Sosialt 
Økonomisk 

Holder skolene åpne – frivilligheten 
kan låne lokaler gratis. 

 Sosialt 
Økonomisk 
Miljø 

Åpne (gratis) arrangementer. Som 
ikke krever medlemskap. 
 

I forbindelse med tilskuddsordningen 
«Aktivitetspotten» kreves det at 
arrangement skal være åpne og 
tilgjengelige. 

Sosialt 
Økonomisk 

 
Gratis tilgang til kommunens haller 
og anlegg. 

Indirekte tilskudd til idrettslagene. Økonomisk 
Sosialt 

Støtte til idrettsrådet Totalt kr 1 695 000 til administrasjon, 
aktivitetsguider, idrettsglede og 
idrettskontakter.  

Økonomisk 
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Tilskuddsordninger (Likeverdighet, 
mangfold, inkludering) 

Hodetilskudd, frivillighetspakke, 
aktivitetspotten, leietilskudd, driftstilskudd 
anlegg og tilskudd til mindre anlegg. 
Tilskudd til økonomisk vanskeligstilte gis 
gjennom aktivitetspotten. 

Økonomisk 
Sosialt 

Gratis svømming i Asker 
kommunes svømmehaller for 2. og 
10. klasseelever. 

2. og 10. klassinger får gratis inngang i 
svømmehallene. 2. klassingene får ha 
med seg en voksen. 

Sosialt 
Økonomisk 

 
Skiftet til LED-lys i enkelte anlegg 
 

2022: Arnestad kunstgressbane, Risenga 
kunstgressbane og Risenga kunstisbane. 
I tillegg har kommunens lysløyper fått Led-
lys.  
Eiendom har fokus på skifte til Led-lys i 
kommunens haller og anlegg. Dette 
innebærer også å regulere tid for belysning 
av baner med tidsstyring, impulsbrytere og 
elektrisk styring. 

Miljø 
Økonomisk 

Oppvarming av kunstgressbaner 
med geotermisk energi (jordvarme) 
i stedet for propan (jordvarme).  

Innført på Slemmestad, på Spikkestad og 
delvis på Føyka. 

Miljø 
Økonomisk 

Energiutveksling i Risenga 
idrettspark. Energisentral Risenga. 
 

Vurderer sesongvarighet på kunstisbane og 
åpningstid i ishaller i forhold til energibruk. 

Miljø 
Økonomisk 

Kunstgressdekker (ikke-plastholdig 
innfyll på baner i Asker) 

Temaplan plast – vedtak om forbud med 
plastinnfyll på kunstgressbaner 
(Handlingsplan mot plast). 

Miljø 

Klimavennlige bygg 
 
 

For alle prosjekter som initieres med 
konsept og planlegging, forholder 
kommunen seg til vedtatt temaplan for 
Klima og miljø. Dette gjelder også prosjekter 
med idrettsformål som tilhører 
tjenesteområdet Medborgerskap. Temaplan 
klima og miljø setter krav til: 

• Avfall fra kommunale 
byggeprosjekter 

• Utslippsfrie byggeplasser 
• Reduksjon av klimagassutslipp 
• Andel kommunale nybygg med nær 

nullenergi standard 

Miljø 
Økonomisk 

Kildesortering på idrettsanlegg Flere anlegg har fått kildesorteringsanlegg, 
f.eks. Varner arena og svømmehallene. 
 

Miljø 
Økonomisk 

Kortreist aktivitet/ 
Nærmiljøanlegg/isbaner/ 
skiløyper i nærmiljøene 

Nye aktivitetsparker skal anlegges på 
Billingstad, Nesøya, Tofte og Drengsrud.  
20 rundturer i nærmiljøene. Skiløyper 
prepareres i nærområdene. 

Sosialt 
Miljø 
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16 isbaner prepareres i nærmiljøene. 

Redusert klimafotavtrykk hos lag 
og foreninger 

Etter innspill fra Asker Idrettsråd. Asker 
kommune har i 2023 søkt klimasatsmidler 
(Miljødirektoratet) til: 

1. Klimavennlig kosthold og redusert 
matsvinn. 

2. Ombruk, reparasjon og utlån av 
utstyr og klær 

3. Tiltak for redusert bruk av privatbil til 
trening/øving og arrangement. 

Sosialt 
Økonomisk 
Miljø 

Transportpilot - samarbeidsprosjekt 
med Asker fotball og kulturskolen 
om redusert kjøring til 
fritidsaktiviteter (tilskudd fra 
Miljødirektoratet).  

Delvis finansiert med statlige midler. Miljø 
Økonomi 
Sosialt 

Vannprøver Solli skistadion I forhold til forurensingsloven 
 

Miljø 

Avrenning fra kunstgressbaner – 
tiltak for å samle opp granulat 

Forurensningsforskriften paragraf 24 A Miljø 

Skytebaner Forurensningsforskriften. 
Støy, skytetider, kuler. Asker kommune skal 
sikre at forskriften overholdes og treffe de 
nødvendige enkeltvedtak hjemlet i 
Folkehelseloven kapittel 3 

Miljø 

Elektriske maskiner vurderes/ 
prioriteres. 

Vurdere elektriske maskiner hvis mulig. Miljø 
Økonomi 

Behovsvurdering anlegg 
 

Anleggsprioriteringer gjøres ifm. temaplaner 
– tuftet på bærekraftsmålene. 
 

Sosialt 
Økonomisk 
Miljø 

 

 
3. Sakens relevans for de tre bærekraftsdimensjonene 
Siden Asker kommunes planstrategi fra kommuneplan, handlingsprogram og 
temaplaner er tuftet på bærekraftsmålene, vil dette både direkte og indirekte ha en 
konsekvens for idretten i de politiske prioriteringer som gjøres. 

Generelt sett kan vi si følgende om de tre bærekraftsdimensjonene: 
 
Sosial dimensjon: 
Tilrettelegging av anlegg for fysisk aktivitet bidrar til bedre helse, trivsel og livskvalitet 
for alle. Anlegg og aktiviteter i nærmiljøet kan dekke grunnleggende behov, øke 
inkludering og være med på å utjevne sosial ulikhet. Helhetlig stedsutvikling øker 
lokalsamfunnets bærekraft og robusthet. 
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Økonomisk dimensjon 
Støtteordninger er et viktig virkemiddel for å skape arenaer for fysisk aktivitet for alle. 
Tilskuddsordningene er harmonisert, og økt deltakelse, likeverdighet, inkludering og   
mangfold er prinsippene for harmoniseringen av disse. Fysisk aktivitet gir flere friske 
leveår, som reduserer behovet for helsetjenester og gir flere år i produktivt arbeid. 
  
Miljømessig 
Aktivitetsanlegg for fysisk aktivitet i nærmiljøene har en stor miljømessig effekt. 
Transportbehovet reduseres ved at man kan sykle eller gå til aktiviteten. Det er også 
et økende fokus på valg av materialer med mindre klimaavtrykk (f.eks. LED-lys, 
heltrekonstruksjoner, redusert bruk av plast etc.), både ved rehabilitering og nybygg. 
Der det er mulig skal det være fokus på å ivareta lokale naturområder. Ved å øke 
fokus på ombruk og klimavennlig mat i idretten vil klimafotavtrykket fra lag og 
foreninger kunne reduseres betraktelig. 

 

4. Tidligere behandling 
I forbindelse med Handlingsprogrammet 2023-26 (sak 0114/22) vedtok 
kommunestyret verbalvedtak nr. 10 om «Bærekraftig idrett» med følgende bestilling: 

«Idrett er den største frivillige barne- og ungdomsbevegelsen i Asker. Idrettens visjon 
er idrettsglede for alle. For å oppnå dette må vi jobbe for en inkluderende, sunn og 
grønn idrett. På den måten vil idretten bidra positivt til de tre områdene innenfor 
bærekraftsarbeidet: klima og miljø, sosiale forhold og forretningsstyring. Frivilligheten 
er – og vil i økende grad være – viktige bidragsytere i det grønne skiftet. 
Frivillighetens kraft er stor og kan i enda større grad være en aktiv aktør – såfremt 
frivilligheten selv vil. Idretten i Asker viser proaktivitet og gjennom Askeridrettens 
bærekraftsprogram viser idretten at den har målsettinger innen alle tre dimensjoner 
av bærekraftsarbeidet. Kommunedirektøren bes fremme en sak til hovedutvalg for 
samfunnstjenester og hovedutvalg for medborgerskap i løpet av 1.halvår 2023 som 
viser hvordan kommunen kan understøtte Askeridrettens initiativ for å bidra til en 
bærekraftig utvikling i samfunnet. Spesielt med tanke på klimaklok idrett.» 

 

5. Kommunedirektørens vurdering 
Saken gir svar på verbalforslag 10 om Bærekraftig idrett (HP 2023-26). Alt vi vedtar 
og gjør i Asker kommune skal være forankret i bærekraftsmålene. Planstrategien er 
tuftet på disse, og det jobbes kontinuerlig på tiltaksnivå fra temaplaner, via 
handlingsplaner og virksomhetsplaner. Asker kommune skal fortsatt jobbe med 
dette. At Asker idrettsråd og askeridretten også tar en aktiv og bevisst retning mot 
bruk av bærekraftsmålene, gir en felles ramme for hvordan man tenker og arbeider.  

Mye tilrettelegging gjøres allerede, og en beskrivelse av tiltak kan sees i kap. 2.2.  
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Det er i tillegg flere eksterne tilskuddsordninger det kan være aktuelt for frivillige 
organisasjoner og Asker kommune å søke på, spesielt i forbindelse med utenforskap 
og klimatiltak. 

Kommunedirektør anbefaler at saken tas til orientering. 

 

Lars Bjerke 
kommunedirektør 

 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/02462 Ingrid Drivenes 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for medborgerskap 27.04.2023 18/23 
2 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 20/23 
  

Bærekraftig idrett. Svar på verbalforslag nr. 10 fra 
Handlingsprogrammet for 2023-26. 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 20/23 

 

Behandling 

Rådgivere Bjørn Nordby og Ingrid Drivenes besvarte spørsmål. 

Innstillingen i 1 punkt ble enstemmig vedtatt 

Vedtak  

1. Kommunedirektørens redegjørelse om bærekraftig idrett tas til orientering. 

 

 

 



 

 
 

  1/1 
 

 

Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/02462 Ingrid Drivenes 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for medborgerskap 27.04.2023 18/23 
2 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 20/23 
  

Bærekraftig idrett. Svar på verbalforslag nr. 10 fra 
Handlingsprogrammet for 2023-26. 

Utvalg for medborgerskap har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 18/23 

Behandling 

Rådgiver Ingrid Drivenes presenterte saken. 

Innstillingen ble enstemmig vedtatt. 

Vedtak  

1. Kommunedirektørens redegjørelse om bærekraftig idrett tas til orientering. 

 

 

 



  

  1/6 
 

Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
20/30386-15 Mari Napstad Gabrielsen 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
Formannskapet 02.05.2023 
 

Evaluering mikromobilitet 

Kommunedirektørens forslag til vedtak:  

 

1. Evalueringen tas til orientering 

2. Kommunedirektøren går i dialog med Ruter om mulig forlengelse av samarbeid  

3. Ny sak om alternative løsninger legges frem til behandling i neste utvalgsmøte 

 

1. Sammendrag og konklusjon 
Ruter AS og Asker kommune samarbeider om å teste et mikromobilitetstilbud i 
Asker, i første omgang i to år. Gjennom Ruters rammeavtale med Tier, og med en 
gitt årlig støtte fra Asker kommune, er om lag 500 elsparkesykler og 150 elsykler 
plassert ut i Asker kommune. 80 % av avtaleperioden er gjennomført og det 
foreligger en evaluering av bruken av syklene og ordningen i sin helhet.  

Testperioden viser et klart marked hos brukere i Asker og at tilbudet kan øke 
mobiliteten, forsterke kollektivtransporten og redusere behovet for bilkjøring. 
Mikromobilitetstilbudet har fått en kickstart i Asker gjennom samarbeidet. Samtidig 
har markedet for elsparkesykler, regelverket og erfaringene i kommunene, endret 
seg betraktelig siden oppstart av prosjektet i Asker.  

I og med at gjeldende avtale utgår 1.juli 2023, anbefaler kommunedirektøren å gå i 
dialog med Ruter for å se på muligheter på kort sikt – men uten tilbud om tilsvarende 
subsidier som tidligere. Det anbefales videre å vente med utarbeidelse av egen 
kommunal forskrift, inntil behovet gjør seg gjeldende. Mulige løsninger vil legges 
frem for utvalget i siste møte før sommerferien.   
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2. Bakgrunn for saken/saksopplysninger 
Gjennom en politisk vedtatt intensjonsavtale på to år, har Ruter AS og Asker 
kommune samarbeidet om en bysykkelordning i Asker. Det nærmer seg utløp av 
opprinnelig avtaletid, 1.juli 2023. Innen den tid, må Asker kommune vurdere sin 
tilnærming til og eventuelle deltakelse i markedet for utleie av 
elsparkesykler/elsykler.  

I første omgang presenteres en evaluering av prosjektet så langt, når om lag 80 % 
av avtaleperioden er tilbakelagt.  

Forutsetninger og avhengigheter 

Asker kommune har inngått en intensjonsavtale med Ruter AS, om etablering av en 
bysykkelordning. Avtalen må forlenges, eventuelt med endringer, dersom den skal 
gjelde etter 1.juli 2023.  

Til grunn for gjeldende avtale, ligger et vedtatt tilskudd til bysykkelordning, på 2,7 
mill. kr per år i to år. Siste år for tilskudd er 2022/2023-sesongen. Avtalen i sin 
gjeldende form, kan ikke forlenges uten nytt vedtak om tilskudd.  

Ruter har gjort et avrop på rammeavtale med Tier, finansiert av tilskuddsmidler fra 
Asker kommune. Det toårige avropet utgår 1.juli 2023. Syklene kan da fjernes fra 
Asker. Det finnes opsjon på avropet, slik at det kan gjøres tilsvarende kjøp på nytt. 
Alternativt kan nye avrop eller avtaler fremforhandles, med andre vilkår.  

Markedet for mikromobilitet, regelverket og erfaringene i kommunene, har utviklet 
seg siden oppstart av prosjektet i Asker.  

Fra juli 2022/januar 2023 er det innført endringer i regelverket for elsparkesykler. 
Heretter gjelder: 

• krav om ansvarsforsikring, ettersom elsparkesykkel omklassifiseres til 
motorvogn 

• 12-årsgrense (og hjelmpåbud 12-15 år) 
• at det er lov å kjøre på fortau, i gang- og sykkelvei og i bilvei, men 

trafikkreglene setter begrensninger på steder med fotgjengere (6 km/t ved 
passeringer) 

• parkeringsbestemmelser gitt i Trafikkreglenes §20: «liten elektrisk motorvogn 
kan stanses eller parkeres på sykkelveg, gangveg, fortau, gågate eller gatetun 
dersom den ikke er til unødig hinder eller ulempe»  
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Flere kommuner, spesielt de som har opplevd stor pågang fra utleieaktørerer, har 
vedtatt lokale forskrifter. I disse forskriftene kan man regulere antall aktører og totalt 
antall sykler som slippes til, i tillegg til nattestenging eller andre regler. 

Andre kommuner har valgt å inngå avtaler med visse vilkår, med utleieaktører. 
Drammen har gjort dette, men med signaler om å vedta forskrift dersom avtalene 
ikke medfører god praksis.   

Utleieaktørene opplever en dalende lønnsomhet, blant annet på grunn av nytt 
regelverk. Ansvarsforsikring og bøtelegging av feilparkerte sykler spiser av 
driftsmarginene. Det kan se ut til at flere aktører velger å trekke tilbudene sine ut fra 
ytre byområder rundt Oslo. 

Samtidig er Ruter godt i gang med satsningen på «sømløse reiser». Til kundens 
klare fordel, vil kollektivtransport og mikromobilitet integreres i samme app og 
betalingssystem.  

Målsetninger og konsekvenser for budsjett 

I Askers kommuneplan er en av målsetningene å ta veksten i transportbehovet med 
gange, sykkel og kollektivtransport. Mikromobilitet kan sies å inngå her.  

Samtidig er det i Asker kommune meldt om og innført innstramminger i budsjettene 
de neste årene. Dette kan spille inn på prioriteringer internt i kommunen og imellom 
samferdselstiltak. 

Evaluering av bysykkelordningen 

En mer detaljert evaluering finnes som vedlegg til saken. Oppsummert er 
hovedfunnene gjengitt her.  
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Totalt antall brukere, turer og kilometer kjørt, ser ut til å nå opp til målområdet 
(oransje sone). Antall aktive brukere per måned og antall turer per sykkel ser ut til å 
havne i underkant av målområdet. 

Det er flest unge, men også en god andel voksne brukere i Asker. 

Bruken er størst i rushtidene og mange rapporterer om bruk i forbindelse med 
kollektivtransport. 

Lagt flere i Asker (24 %, mot 8 % i Oslo) oppgir at de ville brukt bil på siste reise, 
dersom de ikke kunne brukt Tier-sykkelen.  

Brukerne er spesielt fornøyd med friheten og den økte mobiliteten elsparkesyklene 
tilbyr dem. 

Bruken er størst i Asker sentrum og Risenga, Undelstad og Slependen. 

Det er registrert ca. 60 henvendelser til kommunen. I hovedsak er det klager på 
henslengte sykler og parkeringssoner, men også ønsker om utvidelser. Antall klager 
er nedadgående.  

Ulykkestallet i Asker er ukjent, men generelt er det flere ulykker med elsparkesykler 
enn vanlige sykler. 

Asker kommune har investert i bysykkelordningen gjennom subsidier (2,7 mill.kr per 
år i to år), etableringskostnader for parkeringssoner inkludert parkeringsplater utenfor 
vei (om lag 700 000 kr) og gjennom egne ansattes ressursbruk i oppfølgingen.  

Syklene har fått en omfattende bruk (4300 faste brukere i snitt pr måned) og har 
omgjort endel bilturer, bidratt til noen færre skritt gått og støttet opp om 
kollektivtilbudet. 

Gevinsten av å ha inngått avtale, inkludert subsidiering, med Ruter og Tier, er i 
hovedsak muligheten til å teste mikromobilitet (utleie-varianten) som del av 
transportsystemet i ulike deler av Asker. Tilbudet ser ut til å kunne fungere godt, og 
kanskje være kommersielt lønnsomt i kommunens mest sentrale deler.  

 

3. Sakens relevans for de tre bærekraftsdimensjonene 
Miljø: Mikromobilitet kan bidra til at veksten i transportbehovet tas av andre former 
for transport enn personbil. Dette betinger miljøvennlig produksjon og drift. 

Sosial bærekraft: Et utleietilbud av elsykler og elsparkesykler er tilgjengelig for alle 
og krever ikke at man eier egne kjøretøy. Tilbudet koster en del i bruk, for eksempel 
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gjennom minuttpris. På sikt jobber bl.a. Ruter med integrasjon av månedskort og 
mikromobilitetsabonnement, som muligens kan bli en økonomisk gunstig løsning.   

Økonomi: Mikromobilitet kan ses på som en forlengelse av kollektivtilbudet og 
dermed bidra til å mulig redusere behovet for ny veibygging.   

 

4. Tidligere behandling 
03.06.21 ble bysykkelordningen med samarbeidsavtale med Ruter AS, fremlagt og 
vedtatt i utvalg for samfunnstjenester (saksnr. 37/21).  

02.09.21 ble måltall og evalueringskriterier for ordningen vedtatt i utvalg for 
samfunnstjenester (saksnr. 43/21). 

02.06.22 ble midtveisevaluering fremlagt i utvalg for samfunnstjenester (saksnr. 
40/22). Samarbeidsavtalen ble vedtatt (mot 2 stemmer) videreført iht. opprinnelig 
avtaleperiode på 2 år.   

 

5. Kommunedirektørens vurdering 
Samarbeidet med Ruter gjennom intensjonsavtalen, har gitt en grundig og 
fremtidsrettet tilnærming til mikromobilitet som del av transportsystemet i Asker. 
Testingen viser et klart marked hos brukere i Asker og at tilbudet kan øke 
mobiliteten, forsterke kollektivtransporten og redusere behovet for bilkjøring.  

Utleieaktørene er annerledes stilt i dag enn for to år siden, grunnet 
markedsendringer og nytt regelverk. Noen aktører trekker seg ut av kommuner som 
ligner på Asker i størrelse og regional plassering. I Paris er det nettopp vedtatt et 
forbud mot elsparkesykler (ikke privateide), etter folkeavstemning. Hvordan dette vil 
se ut om ytterligere to år – eller senere, er vanskelig å si.  

Selv om det kommersielle markedet for lønnsom drift nok er størst i storbyene, er 
potensialet for ønskede effekter stort i ytre byområder. Det er større sannsynlighet 
for at mikromobilitet erstatter bilreiser i disse områdene, og det er derfor mulig å se 
det som en del av løsningen på politiske mål om grønt skifte.  

Med store endringer i rammebetingelser for elsparkesykler, vurderes to alternativer 
som aktuelle.  

Kommunen kan avvikle engasjementet i mikromobilitetsarbeidet. Mulige virkninger 
kan være at Tier trekker seg ut av Asker, enten delvis eller fullstendig. Det er usikkert 
om andre aktører kommer til og eventuelt hva slags tilbud man kan få av små eller 
store aktører. Om nødvendig kan det lages en forskrift, dersom det oppleves 
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hensiktsmessig for å kunne kontrollere tilgangen til kommunen. Men i seg selv, kan 
en forskrift være til hinder for mer praktiske avtaler.  

Alternativt kan kommunen gå i dialog med Ruter om videre samarbeid og en form for 
forlenget avtale med utleieaktør. Dette kan gi en trygghet for påbegynt 
mobilitetsarbeid i kommunen, for eksempel ut 2023. Eventuelt også for 2024. Noe 
lengre anses ikke som hensiktsmessig, grunnet usikker utvikling i bransjen. Med 
dette vil Ruter også gis mulighet til videreutvikling av sømløse reiser i området. 

Subsidier i størrelsen som ble gitt i oppstartsperioden, anses ikke som aktuelt. Disse 
gikk til dels til fremskaffelse av sykler. Det er mer aktuelt å forhøre seg om 
muligheter for avtale uten direkte subsidier og eventuelle tilleggstjenester eller -
områder som krever en form for støtte.  

Parkeringsmodell kan også tas opp til diskusjon, da det nå er muligheter for 
sanksjoner ved parkering som er til hinder i trafikken. Kanskje kan en hybridmodell, 
en kombinasjon av fri parkering og parkeringssoner, utvikles i samspill med Ruter og 
utleieaktør.   

Kommunedirektøren anbefaler å gå i dialog med Ruter og se hva som er mulig å få 
til på kort sikt. Det anbefales videre å vente med utarbeidelse av egen forskrift, men 
å gjøre en løpende vurdering av behovet dersom det skulle oppstå.   

 

Lars Bjerke 
kommunedirektør 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 

 

Vedlegg: 

Evaluering mikromobilitet 
Innsikt brukerundersøkelse av Ruter 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
20/30386 Mari Napstad Gabrielsen 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 21/23 
2 Formannskapet 02.05.2023 74/23 
  

Evaluering mikromobilitet 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 21/23 

Behandling 

Rådgiver Mari Gabrielsen besvarte spørsmål 

Forslag fremmet av Espen Hansen Aspås, FrP til alternativt punkt 2: 

Kommunedirektøren legger til rette for at private aktører kan overta denne tjenesten, 
samarbeidet med Ruter avsluttes. 

Forslaget fremmet av Espen Hansen Aspås, FrP til nytt punkt 2, falt mot 5 stemmer,  

Espen Hansen Aspås, FrP, Kjersti T. Omejer, H, Kirsti Kierulf, H, Trond Jerve, H og 
Kåre Møllerhagen, H. 

Innstillingen punkt 1 og 3 ble enstemmig vedtatt 

Innstillingens punkt 2 ble vedtatt mot 5 stemmer, Espen Hansen Aspås, FrP, Kjersti 
T. Omejer, H, Kirsti Kierulf, H, Trond Jerve, H og Kåre Møllerhagen, H. 

Vedtak  

1. Evalueringen tas til orientering  

2. Kommunedirektøren går i dialog med Ruter om mulig forlengelse av samarbeid 

3. Ny sak om alternative løsninger legges frem til behandling i neste utvalgsmøte 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
20/30386 Mari Napstad Gabrielsen 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 21/23 
2 Formannskapet 02.05.2023 74/23 
  

Evaluering mikromobilitet 

Formannskapet har behandlet saken i møte 02.05.2023 sak 74/23 

Behandling 

Elisabeth Holter-Schøyen (V) fremmet på vegne av H, V og KrF følgende forslag til 
nytt punkt 4: 

Formannskapet er tydelig på at det ikke er ønskelig å videreføre ordningen med 
subsidier fra Asker kommune, og ber om at dette tas med i dialogen med Ruter/Tier. 

Ole Jacob Johansen (FrP) tok opp forslag til alternativt punkt 2, opprinnelig fremmet i  
Utvalg for samfunnstjenester: 

Kommunedirektøren legger til rette for at private aktører kan overta denne tjenesten, 
samarbeidet med Ruter avsluttes. 

Innstillingens punkt 1 ble enstemmig vedtatt.  

Forslag til alternativt punkt 2 fremmet av Johansen (FrP) ble satt opp mot 
innstillingens punkt 2. Innstillingen ble vedtatt, mot 4 stemmer (A,FrP,Sp). 

Innstillingens punkt 3 ble enstemmig vedtatt. 

Forslag til nytt punkt 4 fremmet av Holter-Schøyen (V) ble enstemmig vedtatt. 

 

Vedtak  
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1. Evalueringen tas til orientering 

2. Kommunedirektøren går i dialog med Ruter om mulig forlengelse av samarbeid  

3. Ny sak om alternative løsninger legges frem til behandling i neste utvalgsmøte 

4. Formannskapet er tydelig på at det ikke er ønskelig å videreføre ordningen med 
subsidier fra Asker kommune, og ber om at dette tas med i dialogen med 
Ruter/Tier. 
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Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
23/05641-3 Silje Klo Hansen 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
 

76/1 - Søknad om omdisponering av dyrka jord til oppføring av 
kårbolig 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 
 

1. Med hjemmel i jordloven §1, jfr. § 9 avslås søknad om omdisponering av dyrka 
jord til oppføring av kårbolig.  

 

1. Sammendrag og konklusjon  
Det søkes om omdisponering av dyrka jord til oppføring av kårbolig på gården Gui 
med gbnr. 76/1 i Asker. Søknaden begrunnes med et forestående generasjonsskifte, 
for å sikre en god overgang av driften til neste generasjon. Gårdens jordbruksarealer 
leies i dag bort, men det er planlagt egen drift i fremtiden.  
 
Kommunedirektøren konkluderer med at en slik omdisponering ikke bør tillates. Slik 
kommunedirektøren ser det, er det ingen av vurderingskriteriene som tilsier at tillatelse 
til omdisponering bør gis. Omdisponeringen vil redusere driftsgrunnlaget på gården, 
tiltaket er ikke samfunnsgagnlig, og arealet kan ikke tilbakeføres til jordbruksareal. Det 
er tvil om en kårbolig er nødvendig for tiltenkt drift, noe som gjør det vanskelig å tillate 
omdisponering til dette formålet. Det er et strengt vern om dyrka jord både nasjonalt 
og på fylkesnivå, som Asker kommune er forpliktet til å følge. Det er også verdt å 
merke seg at gården tilhører et av 32 områder som i Asker nord er definert som 
områder med høyt kulturhistorisk innhold.  
 
Det har tidligere (3.juni 2021) vært behandlet sak om fradeling og omdisponering 
av det samme arealet. Den gang gjaldt søknaden fradeling og omdisponering til 
alminnelig boligformål. Denne gang gjelder søknaden omdisponering til kårbolig. 
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Søknaden behandles parallelt etter plan- og bygningsloven.   
  

Figur 1. Utsnitt av oversiktskart over eiendommen 76/1 (Askerkart)  
 
  
2. Bakgrunn for saken/saksopplysninger  
Det søkes om å oppføre kårbolig på gården Gui med gbnr. 76/1 i Asker. Søknaden 
begrunnes med et forestående generasjonsskifte, for å sikre en god overgang av 
driften til neste generasjon.   
 
Eiendommen er på totalt 289 dekar, fordelt på 146 dekar fulldyrka jord, 4 dekar 
innmarksbeite, 85 dekar produktiv skog, 54 dekar annet markslag og resten er bebygd 
areal. På eiendommen er det i dag et bolighus med tilbygg og en driftsbygning. 
Bolighuset er i matrikkelen registrert med to boenheter.    
  
Eiendommen er i kommuneplanens arealdel avsatt til LNF-formål. Deler av 
eiendommen har hensynssone «bevaring kulturmiljø» og «ny Røykenvei». Det er ikke 
funnet registreringer av naturverdier på omsøkt areal.   
 
Jordbruksarealene på eiendommen er i dag bortleid til beite og grasproduksjon med 
langsiktige jordleieavtaler. Omsøkt areal er i gårdskart klassifisert som innmarksbeite 
og fulldyrka jord. Ifølge søknaden brukes området i dag til sporadisk beite for å unngå 
gjengroing.   
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Figur 2. Søkers situasjonsplan (t.v.) og utsnitt fra gårdskart (t.h.) (NIBIO)  
 
Søker begrunner behovet for kårbolig i tilleggsbrev til søknaden datert 28. mars 2023. 
Det skal foregå et generasjonsskifte, og søker er inne i en fase med reetablering av 
egen gårdsdrift. I tilleggsbrevet står det at etablering av virksomhetene nedenfor vil 
kreve arbeidsinnsats og kapital, at kårfolk (i kårbolig) i arbeidsdyktig alder vil være en 
meget viktig ressurs og en forutsetning for å få dette i gang. Videre står det at kårfolk 
i kårbolig vil gjøre «kjøpet» av gården betydelig billigere for neste generasjon, og gjøre 
de i stand til ytterligere investeringer i gården.   
  
 Det er oppgitt følgende planlagte inntektsgivende drift:   
  

• Grasproduksjon  
• Grønnsaker/poteter  
• Juletrær/julenek  
• Vedproduksjon  
• Sykkelverksted  
• Lagerutleie – Ca. 1/3 av driftsbygning  

  
Det er tidligere i sak 21/04410 foretatt befaring på området, både med den kommunale 
landbruksforvaltningen og utvalgsmedlemmer i Hovedutvalg for samfunnstjenester.   
  
Lovgrunnlaget  
 
Jordlova §§ 1 og 9  
 
Naturmangfoldloven § 7, §§ 8-12  
 
Landbruks- og matdepartementets rundskriv M-2/2021 Driveplikt, omdisponering og 
deling – Lov om jord (jordlova) 12. mai 1995 nr. 23 

Landbruks- og matdepartementets rundskriv M-35/1995 Jordlovens formål 

 

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1995-05-12-23?q=jordloven
https://lovdata.no/dokument/NL/lov/2009-06-19-100?q=naturmangfoldloven
https://www.regjeringen.no/contentassets/beb3fd0cb9d7401180d962e0e98ba854/rundskriv-jordloven-m-2-2021.pdf
https://www.regjeringen.no/contentassets/beb3fd0cb9d7401180d962e0e98ba854/rundskriv-jordloven-m-2-2021.pdf
https://www.regjeringen.no/contentassets/beb3fd0cb9d7401180d962e0e98ba854/rundskriv-jordloven-m-2-2021.pdf
https://www.regjeringen.no/globalassets/upload/lmd/vedlegg/regelverk/m_35_95_jordlovens_formaal.pdf
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Denne saken gjelder søknad om omdisponering av dyrka jord, og behandles her etter 
jordlova. For endelig godkjenning av tiltaket må saken også behandles etter plan- og 
bygningsloven. Statsforvalteren og Viken fylkeskommune har i brev datert hhv. 
27.2.23 og 3.3.23 gitt sine uttalelser til byggesaken. Disse er vedlagt til orientering.  

Jordloven § 9  
  
Dyrka jord må ikkje brukast til føremål som ikkje tek sikte på jordbruksproduksjon.   
Dyrkbar jord må ikkje disponerast slik at ho ikkje vert eigna til jordbruksproduksjon i   
framtida.  
 
Forbudet mot omdisponering gjelder etter bestemmelsens ordlyd all dyrka og dyrkbar 
jord. Som dyrka jord regnes fulldyrka jord, overflatedyrka jord og innmarksbeite.  
I henhold til rundskriv M-2/2021 om driveplikt, omdisponering og deling etter jordloven 
krever oppføring av kårbolig samtykke til omdisponering. Ifølge rundskrivet bør 
samtykke til omdisponering bare gis når det ikke er tvil om at boligen er nødvendig av 
hensyn til driften.   
 
Man kan i særlige tilfeller gi dispensasjon dersom man etter en samlet vurdering finner 
at jordbruksinteressene bør vike. I slike vurderinger skal det blant annet tas hensyn til 
godkjente planer etter plan- og bygningsloven, drifts- eller miljømessige ulemper for 
landbruket i området, kulturlandskapet og det samfunnsgagnet en omdisponering vil 
gi. Det skal også tas hensyn til om arealet kan tilbakeføres til jordbruksproduksjon.   
 
Godkjente planer etter plan- og bygningsloven:  
Omsøkt areal er i kommuneplanens arealdel avsatt til LNF, med hensynssone 
bevaring kulturmiljø. Parallelt med søknaden om omdisponering etter jordloven 
behandles saken etter plan- og bygningsloven.   
  
Drifts- eller miljømessige ulemper for landbruket:  
Omsøkt areal er klassifisert som innmarksbeite og fulldyrka jord. I søknaden står det 
at det aktuelle arealet er det minst produktive, at grunnen er steinete og lite egnet for 
dagens jordbruk.   
 
NIBIO forklarer innmarksbeite med et «jordbruksareal som kan brukes som beite, men 
som ikke kan høstes maskinelt. Minst 50% av arealet skal være dekket av kulturgras 
og beitetålende urter».  
 
I NIBIO bok 5 (5) 2019 AR5 klassifikasjonssystem står det videre at det som skiller 
innmarksbeite fra overflatedyrka jord er forhold som er til hinder for maskinell høsting, 
slik som at arealet har ujevn overflate og at arealet er sterkt oppstykket av treklynger, 
stubber, steiner, blokker og lignende.   
 
Jordloven skiller ikke på om arealet er klassifisert som fulldyrka jord, overflatedyrka 
jord eller innmarksbeite. Areal i alle klassene har det samme vernet, selv om noe areal 
kan oppleves som uproduktivt og er steinete.   
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Kommunedirektørens oppmåling i gårdskart viser at det omtrent vil gå med 5-600 m2 
innmarksbeite og fulldyrka jord til boligen (figur 3). Det reelle omdisponerte arealet vil 
derimot bli større, ettersom det trolig ikke vil være aktuelt med beitedyr og/eller annen 
aktiv drift på arealet rundt boligen.    
 
Ved å omdisponere arealet, vil jordbruksarealet på gården reduseres. Arealet ligger 
midt i et aktivt drevet landbruksområde, og nyere flybilder viser at det går husdyr på 
beite på arealet.  
 
Kommunedirektøren anser derfor at arealet har en verdi for landbruket. Det er heller 
ikke heldig med fragmentering av jordbruksareal, da det er større sjanse for at 
restarealet faller ut av drift.   
 

 
Figur 3. Kommunedirektørens opptegning i gårdskart (NIBIO)  
 
Behovet for kårbolig  
Ifølge rundskrivet bør det ikke tillates omdisponering av jordbruksareal til kårbolig med 
mindre det ikke er tvil om at den er nødvendig i drifta. Det står videre at behovet for 
kårbolig ikke lenger synes å være like stort som før. Søker har i tilleggsbrev til 
søknaden utdypet behovet og hvilken drift som er påtenkt.   
 
I dag leies jordbruksarealene ut med langsiktige leieavtaler. I tilleggsbrevet til 
søknaden står det at det er avtalefestet at endringer vil skje når søker reetablerer aktiv 
egen drift på gården.   
 
Behov for kårbolig gjør seg gjerne gjeldende ved arbeidskrevende produksjoner, slik 
som husdyrhold, grønnsaker, frukt og bær. I tilleggsbrevet står det oppført 
grønnsaker/poteter, men omfanget er ikke konkretisert. Kommunedirektøren kan være 
tilbøyelig til å akseptere kårbolig på eiendommen som sådan, selv om det er noe tvil 
om det reelle behovet ut fra de tiltenkte produksjoner. Dersom kårbolig skal tillates, 
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må den plasseres på en del av eiendommen som ikke berører dyrka eller dyrkbar jord. 
Det er vanskelig å tillate omdisponering av dyrka jord til dette formålet. Eiendommen 
er allerede registrert med to boenheter, slik at en kårbolig ville blitt en tredje boenhet.   
  
Kulturlandskapet  
I gamle Asker er 32 områder med høyt kulturhistorisk innhold blitt definert i «Plan for 
faste kulturminner i Asker». Gui-Gisle-Østern-Yggeset er et av de definerte områdene. 
Området er beskrevet slik; «I dag et sammenhengende jordbruksområde. Et velholdt 
kulturlandskap med eldre preg dominerer landskapsbildet med rikt innslag av 
randvegetasjon, åkerholmer og rester av eldre hagemark. (…) Dette arealet har 
mange fornminner og godt bevarte gårdstun».   
 
Det er ikke registrert kulturminner på det omsøkte arealet, men det er et stort potensial 
for ikke kjente eller synlige fornminner. Det er viktig at helheten her ivaretas, og at det 
ikke tillates fragmentering i for stor grad.  
 
Samfunnsgagn  
Med dette menes tiltak som har verdi for allmennheten eller en større gruppe personer. 
Kårboligen vil hovedsakelig ha verdi for søker.   
 
Kan arealet tilbakeføres til jordbruksproduksjon  
Arealet vil ikke kunne tilbakeføres til jordbruksareal ettersom det skal bebygges med 
bolighus og anlegges vei.   
  
Naturmangfoldloven § 7 og §§ 8-12  
I henhold til naturmangfoldloven § 7 skal prinsippene i lovens §§ 8 til 12 «legges til 
grunn som retningslinjer ved utøving av offentlig myndighet, herunder når et 
forvaltningsorgan tildeler tilskudd, og ved forvaltning av fast eiendom. Vurderingen 
etter første punktum skal fremgå av beslutningen».   
 
På omsøkt areal er det ikke funnet registreringer av naturverdier ved søk i følgende 
databaser: Gårdskart.no (NIBIO) – herunder artsdatabanken og Naturbase. jfr. krav i 
§ 8 om kunnskapsgrunnlaget. Kommunen vurderer derfor at kravene til 
kunnskapsgrunnlaget er oppfylt etter lovens § 8.   
 
I og med at det ikke er registrert naturverdier på området, og det ikke kan påvises 
effekter av tiltak på verdifull natur, legger kommunen til grunn at det ikke er nødvendig 
å foreta vurderinger etter miljøprinsippene i §§ 9 og 12.    
 
  
3. Sakens relevans for de tre bærekraftsdimensjonene  
Jordloven er ment å sikre at arealressursene blir brukt på den måten som er mest 
gagnlig for samfunnet og for de som har yrket sitt i landbruket. Arealressursene bør 
disponeres på en måte som gir en tjenlig, variert bruksstruktur ut fra 
samfunnsutviklingen i området og med hovedvekt på bosetting, arbeid og driftsmessig 
gode løsninger.   
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Det er knyttet særlige kriterier til en slik vurdering, gitt i rundskriv M-1/2013. Spesielt 
er hensynet til arealressursene relevante for bærekraftsmål 11, som er et av Asker 
kommunes utvalgte mål. Målet er at «Asker-samfunnet skal verne om og sikre 
naturmangfoldet, kulturmiljøer og et aktivt og levende landbruk». I rundskriv M-
35/1995 Jordlovens formål, står det at «når arealene skal brukes på en best mulig 
måte, skal de også gis vern slik at produksjonsevne og utnyttelsesmuligheter sikres 
for framtidige generasjoner». Ved å omdisponere det aktuelle arealet til boligareal, 
mister eiendommen en potensielt viktig ressurs. Omdisponeringen anses derfor å 
være relevant for FNs bærekraftsmål.  
 
  
4. Tidligere behandling  
Det har tidligere vært behandlet sak om fradeling og omdisponering til bolighus på 
samme areal.   
  
Saken ble behandlet i Utvalg for samfunnstjenester 3. juni 2021. Her ga Utvalget 
tillatelse til fradeling og omdisponering av jordbruksareal til boligformål, mot 
kommunedirektørens anbefaling. Grunnen til kommunedirektørens anbefaling var at 
tiltaket ville berøre dyrka jord.   
  
Denne saken som nå behandles gjelder oppføring av kårbolig, og er dermed et annet 
saksforhold. Ifølge rundskrivet skal en kårbolig i første rekke tjene som bosted for den 
generasjonen som har overdratt eller skal overdra eiendommen videre, og er ikke 
direkte knyttet til driften. Kårboligen er likevel ikke et alminnelig bolig- eller fritidshus. 
Forrige sak gjaldt fradeling av tomt og oppføring av et alminnelig bolighus, som på den 
måten ikke lengre ville vært tilknyttet landbrukseiendommen.  
  
Parallelt med søknaden etter jordloven behandles saken etter plan- og 
bygningsloven.   
 
  
5. Kommunedirektørens vurdering  
Slik kommunedirektøren ser det, er det ingen av vurderingskriteriene rundt 
omdisponering som tilsier at tiltaket bør gjennomføres. Ved samfunnsgagnlige formål 
kan en omdisponering tillates, men kommunedirektøren kan ikke se at det er tilfellet 
her. Som kommune skal vi også ta hensyn til den nasjonale jordvernstrategien, som 
gir et strengt vern om dyrka jord, dette selv om omsøkt areal oppleves som uproduktivt. 
Kommunens egne planer gir også et strengt vern av dyrka og dyrkbar jord, slik som 
kommuneplanens arealdel, temaplan næring, temaplan handling mot klimaendringene 
og temaplan naturmangfold (på høring). En tillatelse ville kunne gitt presedens i 
lignende saker.   
 
Tilsvarende saker har ikke vært oppe for utvalget etter kommunesammenslåingen. Det 
finnes derfor ingen praksis som omhandler kårboliger etter 
kommunesammenslåingen.   
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Som regel har landbrukseiendommer en driftsform som ikke krever at to generasjoner 
til enhver tid bor på eiendommen. Men i forbindelse med generasjonsskifte vil det ofte 
være behov for en kårbolig for å sikre kontinuerlig drift, uavhengig av produksjon og 
størrelse på gården. Ofte synes den avtroppende generasjonen at det er vanskelig å 
måtte flytte fra gården når neste generasjon tar over. Dette gjør at mange sitter på 
eiendommen lengre enn nødvendig. At neste generasjon ikke får overta gården før de 
selv når en anselig alder kan være et problem i landbruksnæringa. Slik sett kan en 
kårbolig være med å legge til rette for rekruttering på gården.    
 
Likevel er det essensielt at ressursen dyrka og dyrkbar jord bevares for å sikre 
matproduserende areal for nåværende og kommende generasjoner. Dersom utvalget 
ønsker å tillate kårbolig må kårboligen plasseres på en del av eiendommen som ikke 
påvirker dyrka eller dyrkbar jord.   
 
På denne bakgrunnen anbefaler kommunedirektøren at inneværende søknad om 
omdisponering av dyrka jord til kårbolig avslås.   
 

Lars Bjerke 
kommunedirektør 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 

 

Vedlegg:  

Søknad om omdisponering til kårbolig 
1 - Gårdskart over gården Gui - 76-1 
2 - A10-01+02 - Situasjonsplan - utomhusplan 
3 - protokoll - UST-sak 34-21 - boligtomt på Gui gård - behandling etter jordloven §§ 
9 og 12 
Tillegg til søknaden 
76-1 Uttalelse fra fylkeskommunen vedr kårbolig 
Uttalelse - dispensasjon - Asker - 761 - Guiveien 82 - nybygg kårbolig 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/05641 Silje Klo Hansen 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 22/23 
  

76/1 - Søknad om omdisponering av dyrka jord til oppføring av 
kårbolig 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 22/23 

Behandling 

Rådgiver Silje Klo Hansen besvarte spørsmål. 

Forslag fremmet til alternativt punkt 1 fra H og Frp: 

1. Utvalg for Samfunnstjenester godkjenner omsøkt omdisponering av dyrka jord 
til oppføring av kårbolig på Gui Gård, jfr. jordlovens §9. 

2. Kårboligen skal ha egen adkomst. Tiltaket skal utformes slik at 
gårdsbebyggelse og landskapets karakter opprettholdes.  

3. En kårbolig i gangavstand til offentlig transport er i tråd med Temaplan Leve 
hele livet for å sikre at kommunens innbyggere bor i egen bolig så lenge som 
mulig.  

Bakgrunn: 

• Kårboligen er foreslått plassert på en stein kolle i utkanten av jordet. Boligen 
har et lite fotavtrykk, og vil bli universelt utformet. 

• Produktiv dyrket mark vil ikke bli berørt. Kårboligen får egen adkomst fra 
Guiveien, og vil bli tilkoblet kommunalt vann og avløp. 

• Kårbolig er et ekstra bolighus på gården og har en lang tradisjon i Norge. Det 
er et viktig ledd for å sikre drift og bosetting på 

• gården i årene fremover. 
• Det planlegges for et generasjonsskifte på Gui gård med egen gårdsdrift., og 

en kårbolig er med i disse planene. Driften skal omfatte bl.a. 
• gress produksjon, grønnsaker, poteter, juletrær og vedproduksjon. Dette vil 

sikre gårdsdriften og bevare gårdsmiljøet, noe som er viktig for å overholde 
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• Asker kommunes plan om å opprettholde og styrke eksisterende gårdsdrift. 
 

Forslaget fremmet av Kirsti Kierulf, H på vegne av H og FrP mot innstillingen ble 
vedtatt med 7 stemmer, Kirsti Kierulf, H, Stig Wettre-Johnsen, H, Trond Jerve, H, 
Roar Arne Skryseth, H, Kåre J. Møllerhagen, H, Kjersti T. Omejer, H og Espen 
Hansen Aspås, FrP. 

Vedtak  

1. Utvalg for samfunnstjenester godkjenner omsøkt omdisponering av dyrka jord til 
oppføring av kårbolig på Gui Gård, jfr. Jordlovens §9.  

2. Kårboligen skal ha egen adkomst. Tiltaket skal utformes slik at 
gårdsbebyggelse og landskapets karakter opprettholdes. 

3. En kårbolig i gangavstand til offentlig transport er i tråd med Temaplan Leve 
hele livet for å sikre at kommunens innbyggere bor i egen bolig så lenge som 
mulig. 
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Saksframlegg 
 

Arkivsak Saksbehandler 
23/04233-4 Alf Harald Holmboe 

 

Behandles av Møtedato 
Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 
 

Handlingsprogram 2024-2027 - innspill og prioriteringer fra 
hovedutvalg samfunnstjenester 

Kommunedirektørens forslag til vedtak: 
 

1. Følgende tre samfunnsfloker vil kreve særlig prioritering og tverrsektoriell 
innsats i årene fremover for å møte de utfordringene vi står overfor:  

• Ungt utenforskap 
• Demografiutfordringer 
• Klima og natur 

2. Med utgangspunkt i innsatsområdene og strategiene i de vedtatte temaplanene, 
fremmer hovedutvalg for samfunnstjenester følgende innspill til prioriterte 
satsinger eller tiltak i Handlingsprogram 2024-2027 

•  
•  
•  

3. Utvalgets innspill og prioriteringer vurderes i forbindelse med 
kommunedirektørens videre arbeid med forslag til Handlingsprogram 2024-
2027. 

 

1. Sammendrag og konklusjon 
Det politiske årshjulet for 2023 ble vedtatt av kommunestyret i desember (sak 
109/22). Saken beskriver de sentrale plan- og styringsprosessene gjennom året, 
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med fokus på de politiske prosessene knyttet til arbeidet med Handlingsprogram 
2024-2027.  
 
Som det fremgår av årshjulet, gjennomføres det dialogmøter mellom hovedutvalgene 
og interesseorganisasjoner/brukerråd i mars. Hensikten med møtene er å 
tilrettelegge for dialog mellom de folkevalgte og disse aktørene knyttet til 
videreutvikling av tjenestene. Deretter får hovedutvalgene i april mulighet til å gi sine 
innspill til kommunedirektørens videre arbeid med handlingsprogrammet. 
Kommunedirektørens forslag til Handlingsprogram 2024-2027 legges frem i 
september, og kommunestyret fatter sitt endelige vedtak i desember.  
 
Hensikten med denne saken er at hovedutvalget så tidlig som mulig i prosessen skal 
få mulighet til å gi sine innspill og prioriteringer til kommunedirektørens videre arbeid 
med forslag til Handlingsprogram 2024-2027.  
 
Kommunedirektøren anbefaler at hovedutvalgets drøftinger i hovedsak bør ta 
utgangspunkt i de vedtatte temaplanene som definerer politiske innsatsområder, 
retningsvalg og prioriteringer for samfunns- og tjenesteutviklingen i årene fremover. 
Totalt 11 temaplaner er så langt vedtatt av kommunestyret og under implementering.  
 
I tillegg er det viktig å lytte til innspill fra brukere/interesseorganisasjoner, både 
gjennom dialogmøter og eventuelle brukerundersøkelser som har vært gjennomført i 
løpet av året. Oppsummering fra dialogmøtene følger som vedlegg til saken. 
Kommunedirektøren vil i forbindelse med behandling av saken presentere resultatet 
for de brukerundersøkelsene som har vært gjennomført det siste året.  
 
Med bakgrunn i de vedtatte temaplanene har kommunedirektøren vurdert at tre 
samfunnsfloker krever særlig prioritering og tverrsektoriell innsats i årene 
fremover for å møte de utfordringene vi står overfor. Dette gjelder ungt 
utenforskap, demografiutfordringer og klima og natur. Kommunedirektøren 
anbefaler at hovedutvalgets drøftinger også bør ta utgangspunkt i disse 
sektorovergripende samfunnsflokene. 

 

2. Bakgrunn for saken/saksopplysninger 
Den økonomiske situasjonen 
En robust og bærekraftig kommuneøkonomi er avgjørende for å kunne opprettholde 
og videreutvikle tjenestetilbudet til innbyggere. Norsk økonomi og verdensøkonomien 
er for tiden preget av langt større usikkerhet enn normalt, og det er knyttet stor 
usikkerhet til de økonomiske rammebetingelsene for kommunesektoren fremover.  
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Asker kommune har utfordringer knyttet til høy prisvekst, høye energikostnader, 
stigende renter og høy lånegjeld. Kommunen er også sårbar overfor svingninger i 
finansmarkedet, og påvirkes i tillegg av endringer i nasjonal skattepolitikk og nytt 
inntektssystem. Videre viser det økonomiske resultatet for 2022 at enkelte 
tjenesteområder har et merforbruk som vil medføre utfordringer også i 2023. 
Kommunedirektøren legger på denne bakgrunn til grunn at det vil være behov for 
omstilling og effektivisering i årene fremover for å opprettholde den økonomiske 
bærekraften.  
 
Handlingsprogram 2023-2026 legger opp til en omstilling og effektivisering på totalt 
150 mill. kroner i løpet av 2026. I tillegg ble flere investeringsprosjekter vedtatt 
skjøvet frem i tid. For 2023 utgjør omstillingen 30 mill. kroner. For å dempe 
konsekvensene av merforbruket i 2022, har kommunedirektøren i sak om revidert 
budsjett og økonomiske utsikter fremover (k-sak 0019/23) redegjort for behov for 
ytterligere effektiviseringstiltak og endringer i tjenestetilbudet i 2023.  
 
Handlingsprogram 2024-2027 vil bygge på de økonomiske rammebetingelsene og 
prioriteringene som ligger til grunn i gjeldende Handlingsprogram 2023-2026, sak om 
revidert budsjett og økonomiske utsikter fremover, 1. og 2. tertialrapport 2023, 
regjeringens kommuneproposisjon for 2024 som legges frem i mai, samt 
statsbudsjettet som legges frem i oktober.  
 
Kommunedirektøren vil i sak om strategiske mål og rammer, som legges frem for 
kommunestyret i juni, gi sine anbefalinger om det økonomiske opplegget for 
Handlingsprogram 2024-2027. Kommunedirektørens foreløpige vurdering er at en 
eventuell styrking av prioriterte områder vil kreve ytterligere omstilling eller 
omprioriteringer innenfor tjenesteområdene.  
 
Innovasjon og tjenesteutvikling gjennom temaplaner 
 
I perioder med omstilling er det også viktig å satse på tjenesteutvikling, innovasjon 
og digitalisering, samt videreutvikle samarbeidet med frivilligheten, næringslivet og 
andre aktører i sivilsamfunnet.  
 
Kommunestyret har vedtatt en rekke temaplaner som definerer politiske 
innsatsområder, retningsvalg og prioriteringer for samfunns- og tjenesteutviklingen i 
årene fremover. Arbeidet med å iverksette og følge opp disse blir viktig for å sikre 
bærekraftige velferdstjenester i fremtiden. Temaplanene bygger på målene og 
satsingsområdene i kommuneplanens samfunnsdel. Kommuneplanens arealdel blir 
etter planen vedtatt før sommeren, og vil også gi viktige føringer for samfunns- og 
tjenesteutviklingen fremover.  
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Asker kommunes oppdaterte planstrategi legger til grunn at det skal utarbeides totalt 
17 temaplaner. 11 temaplaner er så langt vedtatt av kommunestyret og under 
implementering.  
 
Tabellen under viser status for arbeidet med de 17 temaplanene.  
 
Temaplan Ansvarlig utvalg Status 
Arbeidsgiverpolitikk Formannskapet Vedtatt 08.09.20 
Medborgerskap Medborgerskap Vedtatt 13.04.21 
Barnehage- og skolekapasitet Oppvekst Vedtatt 15.06.21 
Fysisk aktivitet, idrett og friluftsliv Medborgerskap Vedtatt 15.06.21 
Handling mot klimaendringene Samfunnstjenester Vedtatt 15.06.21 
Næring Formannskapet Vedtatt 14.09.21 
Leve hele livet – i et aldersvennlig Asker Velferd Vedtatt 08.03.22 
Vann og vannmiljø Samfunnstjenester Vedtatt 08.03.22 
Kultur Medborgerskap Vedtatt 04.04.22 
Digitalisering og smart bruk av teknologi Formannskapet Vedtatt 15.11.22 
Mestre hele livet – psykisk helse og rus Velferd Vedtatt 31.01.23 
Å høre til – temaplan for oppvekst Oppvekst Vedtas 2. kvartal 

2023 
På lik linje – personer med nedsatt 
funksjonsevne 

Velferd Vedtas 2. kvartal 
2023 

Naturmangfold Samfunnstjenester Vedtas 2. kvartal 
2023 

Eiendom Samfunnstjenester Vedtas 1. kvartal 
2024 

Samferdsel og mobilitet Formannskapet Vedtas 2. kvartal 
2024 

Boligutvikling Formannskapet Vedtas 2. kvartal 
2024 

 
Temaplanene har normalt et 12-årsperspektiv og mange av dem er tverrsektorielle. 
Det innebærer at det kreves sektorovergripende og langsiktig innsats for å nå 
målene og følge opp de ulike innsatsområdene og strategiene. 

 

3. Kommunedirektørens vurdering 
Samfunnsfloker som krever tverrsektoriell innsats 
 
Som en følge av de økonomiske rammebetingelsene, legger kommunedirektøren til 
grunn at ambisjonene i temaplanene som hovedregel må realiseres innenfor 
eksisterende økonomiske rammer og iverksettes over flere år. Det innebærer at vi 
må omprioritere ressurser innenfor tjenesteområdene for å prioritere nye satsinger 
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og tjenesteutvikling i tråd med føringene i temaplanene. Det kan også være aktuelt at 
flere tjenesteområder går sammen om å samfinansiere prioriterte aktiviteter og tiltak.  
 
Kommunedirektøren har med bakgrunn i de vedtatte temaplanene vurdert at 
følgende tre samfunnsfloker krever særlig prioritering og tverrsektoriell innsats i 
årene fremover for å møte de utfordringene vi står overfor:  
 
• Ungt utenforskap 
• Demografiutfordringer 
• Klima og natur 
 
Disse er i all hovedsak sammenfallende med KS sine vurderinger av hvilke 
komplekse samfunnsutfordringer vi står overfor som vil kreve radikale grep i årene 
fremover. KS’ Partnerskap for radikal innovasjon (PRI) jobber med radikale 
innovasjoner knyttet til komplekse samfunnsutfordringer som krever at vi må 
samarbeide på tvers, innovere systemene våre og utvikle radikalt nye løsninger. Det 
vises til nærmere informasjon om Partnerskap for radikal innovasjon på KS’ 
nettsider.  
 
Våre ansatte er kommunens viktigste ressurs. For å kunne arbeide godt med de tre 
samfunnsflokene, må Asker kommune ha tilgang på tilstrekkelig og kompetent 
arbeidskraft. Når vi blir stadig flere eldre og færre i yrkesaktiv alder, kan dette blir en 
utfordring i årene fremover. Dette er også fremhevet av helsepersonellkommisjonen, 
som nylig har foreslått en rekke tiltak for å utdanne, rekruttere og beholde kvalifiserte 
fagfolk i helse- og omsorgstjenestene både på kort og lang sikt. Samtidig er 
arbeidsmarkedet i endring. I en tid med store krav til omstilling og ny kunnskap blir 
det også viktig å tilrettelegge for kompetanseutvikling for ledere og medarbeidere.  
 
Nedenfor følger en kort beskrivelse av de tre samfunnsflokene og hvordan disse 
relaterer seg til Asker kommunes temaplaner.  
 
Kommunedirektøren vil følge opp arbeidet med de tre samfunnsflokene gjennom 
tverrsektoriell koordinering og oppfølging ved hjelp av metodikk for porteføljestyring.  
 
Ungt utenforskap 
 
Utenforskap er en stadig voksende samfunnsutfordring, og innebærer at 
enkeltmennesker eller grupper av mennesker står utenfor samfunnet. Det kan for 
eksempel være at de ikke deltar i utdanning eller arbeidsliv, eller at de mangler 
språklig eller kulturell tilknytning til samfunnet. Sykdom og funksjonshemming kan 
også være årsaker til utenforskap. 
 

https://www.ks.no/fagomrader/innovasjon/partnerskap-for-radikal-innovasjon/om-partnerskap-for-radikal-innovasjon/
https://www.ks.no/fagomrader/innovasjon/partnerskap-for-radikal-innovasjon/om-partnerskap-for-radikal-innovasjon/
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Utenforskap kan ramme alle aldersgrupper. Ungt utenforskap handler om den 
økende andelen barn og unge som opplever å ikke høre til i et fellesskap, og som 
over tid faller ut av utdanning eller arbeid. Utenforskap kan føre til dårlig livskvalitet, 
svak selvfølelse og dårlig helse hos den enkelte, og er også en stor 
samfunnsutfordring med betydelige økonomiske konsekvenser.  
 
Asker kommunes innsatsområder og strategier knyttet til ungt utenforskap er særlig 
forankret i følgende temaplaner:  
 
• Å høre til – temaplan for oppvekst 
• Medborgerskap 
• Fysisk aktivitet, idrett og friluftsliv 
• Kultur 
• Mestre hele livet – psykisk helse og rus 
• Arbeidsgiverpolitikk 
 
Demografiutfordringer 
 
Befolkningssammensetningen vil i årene fremover endre karakter. Samfunnet får 
stadig flere eldre og flere som lever lenger, samtidig som vi har lavere fødselskull og 
færre i yrkesaktiv alder. Økningen i antall eldre med behov for helse- og 
omsorgstjenester medfører utfordringer for velferdsstaten.  
 
Asker kommune må i større grad tilrettelegge for at flere kan bo hjemme lengst 
mulig, fremme egenomsorg og mestring, og utnytte de mulighetene som finnes i den 
enkeltes nærmiljø og sosiale nettverk. Samtidig skal vi sikre at de som trenger det får 
nødvendige helse- og omsorgstjenester.  
 
Det kreves bred og tverrsektoriell innsats i årene fremover for å utvikle kommunen til 
et aldersvennlig samfunn. Målet er å utvikle gode og inkluderende lokalsamfunn med 
et differensiert bo- og tjenestetilbud og gode møteplasser som fremmer tilhørighet og 
samfunnsdeltakelse.  
 
Asker kommunes innsatsområder og strategier knyttet til tjenesteutvikling, bolig- og 
stedsutvikling for å møte demografiutfordringene er særlig forankret i følgende 
temaplaner:  
 
• Leve hele livet – i et aldersvennlig Asker 
• Medborgerskap 
• Fysisk aktivitet, idrett og friluftsliv 
• Kultur 
• Boligutvikling 
• Samferdsel og mobilitet 
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• Barnehage- og skolekapasitet 
• Arbeidsgiverpolitikk 
• Digitalisering og smart bruk av teknologi 
 
Klima og natur 
 
Økende oppvarming og tap av natur er en av de største utfordringene samfunnet står 
overfor. Ifølge FNs naturpanel har naturmangfoldet aldri vært så truet som det er i 
dag. 
 
Klimaendringene er en global utfordring som også påvirker Norge. Det er en nasjonal 
målsetting at Norge skal være et lavutslippssamfunn innen 2050. Norge har forpliktet 
seg til å redusere direkte klimagassutslipp med minst 50 prosent innen 2030, 
sammenlignet med nivået i 1990. Det er beregnet at Asker kommune kan redusere 
utslippene med 67 prosent dersom vi fører en offensiv klimapolitikk. Klimabudsjettet i 
handlingsprogrammet er et viktig verktøy for å følge opp konkrete tiltak.  
 
Det er også en global, nasjonal og lokal målsetting å ivareta miljøet og 
naturmangfoldet. Naturen skal forvaltes slik at planter og dyr sikres i levedyktige 
bestander, og at variasjonen av naturtyper og landskap opprettholdes. I desember 
2022 knyttet Norge seg til FNs naturavtale. Et av hovedmålene er at minst 30 
prosent av land- og havområdene skal vernes innen 2030. Det er også et mål at 30 
prosent av den naturen som i dag er ødelagt skal restaureres innen 2030. 
 
I Asker er 60 prosent av elvene, 40 prosent av innsjøene og 100 prosent av fjordene 
i risiko for å ikke å oppnå «god økologisk og kjemisk tilstand». Resultatene av 
vassdragsovervåking viser at mange vannforekomster har høye verdier av fosfor og 
tarmbakterier. Dette skyldes i stor grad påvirkning fra avløpsvann, jordbruk og urban 
utvikling.  
 
Asker kommunes innsatsområder og strategier knyttet til klima og natur er særlig 
forankret i følgende temaplaner:  
 
• Handling mot klimaendringene 
• Naturmangfold  
• Vann og vannmiljø 
• Samferdsel og mobilitet 
• Næring 
 
Prioriterte innspill fra hovedutvalget 
 
Kommunedirektøren inviterer hovedutvalget til å komme med innspill til konkrete 
satsinger, aktiviteter eller tiltak som bør prioriteres i neste handlingsprogramperiode, 
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gjerne relatert til de tre samfunnsflokene. En prioritering av noen satsinger kan 
innebære at noe annet må nedprioriteres.  
 
Hovedutvalgets innspill bør ta utgangspunkt i de vedtatte temaplanene som definerer 
politiske innsatsområder, retningsvalg og prioriteringer for samfunns- og 
tjenesteutviklingen i årene fremover. Det vises til de enkelte temaplanene for en 
nærmere oversikt over innsatsområder og strategier. I tillegg er det viktig å lytte til 
innspill fra brukerne, både gjennom dialogmøter og brukerundersøkelser som har 
vært gjennomført i løpet av året.  
 
Hovedutvalgets innspill og prioriteringer vil vurderes nærmere i kommunedirektørens 
videre arbeid med forslag til Handlingsprogram 2024-2027.  
 
Kommunedirektøren vil i arbeidet med handlingsprogrammet blant annet vurdere 
muligheten for samfinansiering på tvers av tjenesteområder for å kunne gjennomføre 
større tverrsektorielle satsinger knyttet til sektorovergripende samfunnsfloker.  
 
Arbeidet med de store samfunnsflokene og oppfølgingen av temaplanene krever god 
dialog mellom politisk og administrativt nivå. Det blir viktig å sikre et felles 
kunnskapsgrunnlag og gode prosesser som utgangspunkt for de til dels krevende 
prioriteringene som må gjøres i årene fremover. Kommunedirektøren vil ha løpende 
dialog med hovedutvalget gjennom året, og vil blant annet sørge for å holde 
hovedutvalget godt orientert om status for arbeidet med implementering av 
temaplanene.  
 

Lars Bjerke 
kommunedirektør 

Dokumentet er elektronisk godkjent. 

 

Vedlegg: 

Dialogmøte for HUST 15032023 oppsummering med presentasjonVedlegg:  

  
Dialogmøte for HUST 15032023 - oppsummering med presentasjon 
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Saksprotokoll 
 

Arivsak Saksbehandler 
23/04233 Alf Harald Holmboe 

 

Behandlet av Møtedato Saksnr. 
1 Utvalg for samfunnstjenester 27.04.2023 23/23 
  

Handlingsprogram 2024-2027 - innspill og prioriteringer fra 
hovedutvalg samfunnstjenester 

Utvalg for samfunnstjenester har behandlet saken i møte 27.04.2023 sak 23/23 

Behandling 

Direktør Ragnar Sand Fuglum presenterte saken og besvarte spørsmål 

Felles forslag fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H, SP, A og 
MDG: 

HANDLING MOT KLIMAENDRINGER 
• Sirkulærøkonomi/ombrukssenter/ombruks-lager for bygningsmaterialer  
• Arealeffektivitet  
• Innovative anskaffelser  
• Redusert matsvinn  
• Naturbaserte løsninger (eks. karbonlagring i naturen)  
• Tilgjengelig og kompetent landbrukskontor (og plan og regulering)   

 
NATURMANGFOLD  

• Arealnøytralitet ivaretas i planarbeid (ikke nedbygging av natur og matjord)  
• Arealregnskap  
• Vern av naturområder utvides  
• Naturrestaurering gjennomføres  
• Kunnskap om hensynsfull ferdsel i inn- og utmark   

 
VANN OG VANNMILJØ  

• Tiltak for ren Oslofjord (og Drammensfjorden) 
• Anleggene på vannbehandling, avløpsrensing, reservevannforsyning og 

overføringsledninger oppgraderes   
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• Høy fornyingstakt på vann og avløpsledninger, hhv 1,4 og 1,6 %  
 

EIENDOM  
• Verdibevarende vedlikehold av bygg og uteområder  
• Energiøkonomisering  
• Universell utforming  

 
SAMFERDSEL 

• Sikker og forutsigbar fremkommelighet  
• Tiltak for å redusere transportbehovet 
• Trafikksikkerhet, og prioritering av myke trafikanter 

  
Innspill og medvirkning   
Hensynta innspill fra dialogmøter og øke mulighet for innbyggerinitiativ i planlegging 
av relevante oppgaver. Stikkord: tidlig involvering, kunnskapsutveksling, søke 
klimaoptimale løsninger 

Innspill til saken fremmet av Trude Nygård Evensen, A: 

• Styrking av trafikksikkerhetstiltak, særlig skoleveier 
• Styrking av tiltak for å sikre og utvide allmennhetens tilgang til strandsonen 
• Styrke arbeidet med å gjøre friluftsområder og turstier mer tilgjengelig for 

bevegelseshemmede 
• Forlenge kyststien og merke flere sammenhengende turstier, sykkelløyper, 

herav «smutt» gjennom boligstrøk frem mot friluftsområder  
• Solstrøm, 25% økt energieffektivitet og bygg med bergvarmepumpe bør bli 

standard på alle kommunale bygg i Asker innen 2030. 
Innstillingens punkter ble enstemmig vedtatt. 

Felles forslag fremmet av Elisabeth Holter-Schøyen, V på vegne av V, H, SP, A og 
MDG til innspill til punkt 2 ble enstemmig vedtatt. 

Innspill til saken fremmet av Trude Nygård Evensen, A følger saken 

Vedtak  

1. Følgende tre samfunnsfloker vil kreve særlig prioritering og tverrsektoriell 
innsats i årene fremover for å møte de utfordringene vi står overfor:  

• Ungt utenforskap 
• Demografiutfordringer 
• Klima og natur 
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2. Med utgangspunkt i innsatsområdene og strategiene i de vedtatte temaplanene, 
fremmer hovedutvalg for samfunnstjenester følgende innspill til prioriterte 
satsinger eller tiltak i Handlingsprogram 2024-2027 

Handling mot klimaendringer 

• Sirkulærøkonomi/ombrukssenter/ombruks-lager for bygningsmaterialer 
• Arealeffektivitet 
• Innovative anskaffelser 
• Redusert matsvinn 
• Naturbaserte løsninger (eks. karbonlagring i naturen) 
• Tilgjengelig og kompetent landbrukskontor (og plan og regulering) 

Naturmangfold 
• Arealnøytralitet ivaretas i planarbeid (ikke nedbygging av natur og 

mangfold) 
• Arealregnskap 
• Vern av naturområder utvides 
• Naturrestaurering gjennomføres 
• Kunnskap om hensynsfull ferdsel i inn- og utmark 

Vann og vannmiljø 

• Tiltak for ren Oslofjord (og Drammensfjorden) 
• Anleggene for vannbehandling, avløpsrensing, reservevannforsyning og 

overføringsledninger oppgraderes 
• Høy fornyingstakt på vann og avløpsledninger, hhv 1,4 og 1,6 % 

Eiendom 

• Verdibevarende vedlikehold av bygg og uteområder 
• Energiøkonomisering 
• Universell utforming 

Samferdsel 

• Sikker og forutsigbar fremkommelighet 
• Tiltak til å redusere transportbehovet 
• Trafikksikkerhet, og prioritering av myke trafikanter 

Innspill og medvirkning 

Hensynta innspill fra dialogmøter og økte mulighet for innbyggerinitiativ i 
planlegging av relevante oppgaver. Stikkord: tidlig involvering, 
kunnskapsutveksling, søke klimaoptimale løsninger. 
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3. Utvalgets innspill og prioriteringer vurderes i forbindelse med 
kommunedirektørens videre arbeid med forslag til Handlingsprogram 2024-
2027. 

 

 

 



 
 

 

  
Refererte dokumenter tas til orientering slik de foreligger 

Referatsaker for utvalg samfunnstjeneste, 27.04.2023 
 
 
 
         
 
Dokumentet er elektronisk godkjent. 
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Dato 
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